
در بازار جهانی

طلا صعودی و دلار نزولی شد

قیمــت طلا امروز )۲۴ ژانویه( در بازار جهانی افزایش یافت و در مســیر چهارمین افزایش هفتگی 
متوالــی قرار گرفت، زیرا عدم اطمینــان در مورد برنامه های تجــاری دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
ایالات متحده، منجر به ضعف دلار شد و تقاضا برای این دارایی امن را افزایش داد.به گزارش ایسنا، 
هر اونس طلا با ۰.۲ درصد افزایش به ۲۷۶۰ دلار و ۴۰ سنت در هر اونس رسید و تا این هفته بیش 
از ۲ درصد افزایش یافت. معاملات آتی طلای آمریکا ۰.۱ درصد افزایش یافت و به ۲۷۶۷ دلار و ۶۰ 
سنت رســید.دلار آمریکا پس از اظهارات ترامپ مبنی بر کاهش فوری نرخ بهره در حالی که هیچ 
شفافیتی در مورد تعرفه ها وجود نداشت، در حالی که سرمایه گذاران منتظر اعلامیه های سیاستی 
بانک های مرکزی جهانی بودند، روز پنجشنبه کاهش یافت.انتظار می رود بانک مرکزی ژاپن در پایان 
نشست دو روزه روز جمعه، نرخ بهره را افزایش دهد. تصمیمات نرخ بهره فدرال رزرو آمریکا و بانک 
مرکزی اروپا به ترتیب برای چهارشنبه و پنجشنبه هفته آینده برنامه ریزی شده است.عدم اطمینان 
در مورد برنامه های تجاری ترامپ غالب شــد زیرا او گفت که تعرفه های واردات از کانادا، مکزیک، 
چین و اتحادیه اروپا ممکن است در اول فوریه اعلام شود. عدم شفافیت در مورد سیاست های آینده 
باعث شده است که فعالان بازار به سمت دارایی های امن مانند طلا برای محافظت در برابر نوسانات 
هجوم ببرند.طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با ۰.۱ درصد افزایش 
به ۳۰.۴۷ دلار رســید، پالادیوم با ۰.۲ درصد افزایش به ۹۹۳ دلار و ۴۶ سنت رسید و پلاتین ۰.۴ 

درصد افزایش یافت و به ۹۴۵ دلار و ۸۵ سنت رسید.

اقتصاد شماره دو جهان قدرتمند شد
فعالیت کارخانه هــای چین احتمالاً بــرای چهارمین ماه 
در ماه ژانویه افزایش یافته اســت که نشــان دهنده قدرت 
بخش عرضه در اقتصاد شــماره دو جهان است که در حال 
آماده سازی برای افزایش تعرفه های آمریکاست که می تواند 
تقاضای داخلی را تضعیف و فشارهای کاهش تورم را تقویت 
کند.به گزارش ایســنا، نظرسنجی رویترز از ۱۸ اقتصاددان 
پیش بینی می کند که شــاخص رســمی مدیران خرید در 
۵۰.۱ باقی بماند، که مطابق با نرخ دسامبر و بالاتر از آستانه 

۵۰ اســت که رشد را از انقباض فعالیت جدا می کند.اقتصاد ۱۸ تریلیون دلاری چین به هدف رشد 
دولت یعنی حدود ۵ درصد در سال ۲۰۲۴ رسید، اما به صورت نابرابر که با صادرات و تولید صنعتی 
بســیار بیشتر از خرده فروشــی بود و نرخ بیکاری به طور مداوم افزایش یافت.تهدید دونالد ترامپ، 
رئیــس جمهور ایالات متحده مبنی بر اعمال تعرفه تنبیهی ۱۰ درصدی بر کالاهای وارداتی چین 
در اول فوریه به منظور فشــار بر پکن خطراتی را نشان می دهد که اقتصاد چین چقدر به صادرات 
برای رشــد متکی است.مازاد تجاری چین در ســال گذشته به حدود یک تریلیون دلار رسید، زیرا 
تولیدکنندگان به دنبال انتقال سهام به خارج از کشور برای مقابله با تقاضای ضعیف داخلی بودند. 
سیاستگذاران متعهد شده اند که محرک های بیشتری را در سال ۲۰۲۵ اعمال کنند، اما تحلیلگران 
نگرانند که این محرک ها بر ارتقای صنعتی و زیرساخت ها متمرکز بماند که می تواند ظرفیت مازاد 
کارخانه ها را بدتر ومصرف را تضعیف کند و فشارهای کاهش تورم را افزایش دهد.پکن متعهد شده 
اســت که احیای تقاضای داخلی را در اولویت قرار دهد، اما برنامه آن را فاش نکرده اســت. رهبران 
چین همچنین امیدوارند اقدامات حمایتی سیاســتی در اواخر سال گذشته باعث افزایش تقاضا در 
بخش املاک و مشکلات مالی توسعه دهندگان شود که به طور قابل توجهی بر تقاضای داخلی و امور 

مالی دولت محلی تأثیر می گذارد.

رئیــس بنیاد ملی گندم کاران ایــران با تاکید براینکه نرخ خرید تضمینی ســال 
جاری پایین اســت و قابل قبول نیست، تاکید کرد: با توجه به شرایط فعلی باید از 
کشــاورزان حمایت شود در غیر این صورت راندمان و میزان کاشت و برداشت این 
محصول کاهش می یابد.به گزارش ایســنا، گندم یک کالای اساسی است که نقش 
بســیار مهمی در ســبد تغذیه جامعه دارد و خودکفایی در آن بسیار اهمیت دارد.  
ســالانه حدود ۲۵۰ تا ۲۲۰ میلیون هکتار گندم در دنیا کشــت و از این سطح به 
طور متوسط سالانه ۸۰۰ میلیون تن گندم برداشت می شود. این محصول بالاترین 
و بیشــترین سطح زیر کشــت و تولید محصولات کشــاورزی در جهان را به خود 
اختصاص داده اســت. گندم در جهان به طور متوسط حدود ۲۰ درصد از انرژی و 
پروتئین مردم جهان را تامین می کند. در ایران نیز به طور متوســط طی ۳۰ سال 
گذشته سطح زیر کشت گندم حدود ۲ میلیون هکتار گندم آبی و ۴ میلیون هکتار 
گندم دیم بوده اســت و از این ســطح بین ۱۲ تا ۱۵ میلیون تن تولید گندم انجام 
می شــود. در ایران به طور میانگین ۴۰ درصد انرژی و ۴۴ درصد از پروتئین مردم 
از گنــدم تامین می شــود و به همین دلیل برنامه های خودکفایی گندم همیشــه 
سرلوحه برنامه های وزارت جهادکشاورزی بوده است.قانون خرید تضمینی با هدف 
حمایت از نظام تولید و ترغیب کشــاورزان به کشت محصولات استراتژیک )گندم، 
برنــج، جــو، ذرت، چغندرقند،  پنبه، دانه های روغنی، چای، ســیب زمینی، پیاز و 
حبوبات( در دهه ۶۰ به تصویب رســید و بر اســاس آن در صورتی که کشــاورز 
نتوانســت محصول خود را در بازار آزاد با قیمت مناســب بفروشد، در این صورت 
دولت با نرخ تضمینــی، خریدار این محصولات خواهد بود. از میان محصولاتی که 
مشــمول خرید تضمینی می شوند شرایط گندم و چغندرقند متفاوت تر است، زیرا 
خریدار و عرضه کننده اصلی این دو محصول دولت اســت اما کم توجهی به اجرای 
سیاســت های حمایتی از خرید گندم در ســال های نخســت دهه ۹۰ موجب شد 
قیمت خرید گندم در دو سال ثابت بماند و در سال های بعدی این دهه قیمت این 
محصول به صورت جزئی افزایش پیدا کند. در سال زراعی ۱۴۰۰- ۱۳۹۹ با اینکه 
میــزان تولید گندم قابل توجه بود، امــا قیمت خرید کیلویی ۵۰۰۰ تومان در نظر 
گرفته شد و دولت فقط توانست چهار میلیون و ۳۰۰ هزار تن گندم از گندم کاران 
تحویل بگیرد.نرخ خرید تضمینی گندم امســال چند اســت؟ اما در ســال زراعی 
۱۴۰۱-۱۴۰۰ ورق برگشت و سیاســت های حمایتی مدنظر شورای قیمت گذاری 

قــرار گرفت و این شــورا قیمت تضمینی خرید گنــدم را کیلویی ۱۱ هزار و ۵۰۰ 
تومــان اعلام کرد؛ این موضوع گندم کاران را تشــویق کرد که محصول خود را به 
دولت بفروشــند و در نتیجه خرید تضمینی در آن ســال از مرز هفت میلیون تن 
عبور کرد که جهش ۵۵ درصدی را نسبت به مشابه سال گذشته تجربه کرد.میزان 
تولید گندم از ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳ از ۹ میلیون تن به ۱۵ میلیون تن رســیده 
و پرداخت امســال دولت به گندمکاران حدود ۲۲۰ هزار میلیارد تومان بوده است 
که به گفته مدیران وزارت جهاد کشــاورزی حمایت از کشاورزان برای تولید تداوم 
خواهد داشــت.  همچنین قیمت گندم امســال به ۲۰ هزار و ۵۰۰  تومان رسید و 
این افزایش قیمت باعث خودکفایی شده است.  ۱۱ میلیون و ۹۸۳ هزار تن خرید 
تضمینی گندم انجام شده که خوزســتان، کردستان و گلستان سه استان برتر در 
این زمینه هستند. تا یکم مهر ماه ۱۱ میلیون و ۹۷۵ هزار تن خرید تضمینی گندم 
صورت گرفته که نســبت به مدت مشابه سال گذشته یک میلیون و ۶۳۴ هزار تن 
معادل ۱۶ درصد رشــد نشان می دهد.  حالا در شــرایطی قرار داریم که بر اساس 
این مصوبه قیمت خرید تضمینی گندم برای ســال آینده در ازای هر کیلوگرم ۲۰ 
هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شد. حتی اگر تاخیر در پرداخت مطالبات گندمکاران که 
هر ســاله رخ می دهد را نیز نادیده بگیریم، نرخ مشخص شده نارضایتی بسیاری از 
کشاورزان و گندمکاران را به همراه داشته است.نرخ خرید تضمینی گندم کم است 
عطاالله هاشمی - رئیس بنیاد ملی گندم کاران ایران - در گفت وگو با ایسنا، درباره 
نرخ مشــخص شده، اظهار کرد: این نرخ تعیین شــده برای زمانی است که قیمت 
دلار حداکثــر ۵۷ هزار تومان بود، اما در حال حاضــر دلار از زمان تعیین آن نرخ 
حداقل ۳۰ درصد افزایش داشــته و این درحالی است که تمام امور وابسته به دلار 
و قیمت آن اســت. به نظر من نرخ منطقی خرید تضمینی گندم حداقل ۲۴ هزار 
تومان است.وی تاکید کرد: درصورتی که حمایت از کشاورز صورت نگیرد و کشاورز 
مورد توجه واقع نشــود و نرخ خرید تضمینی پایین باشد، راندمان کاهش می یابد 
و کشاورز دیگر به سمت کاشــت و برداشت گندم نمی رود. باید از این خودکفایی 
صورت گرفته و کشــاورزان مراقبت و حمایت شود. تا سال گذشته قیمت ها نسبتا 
خوب بود و خریدها هم تقریبا به خوبی انجام می شد، اما قیمت ها با توجه به شرایط 
فعلی قابل قبول نیســت و پایین است. برای تداوم شرایط تولید سال گذشته و این 

خودکفایی باید از کشاورزان حمایت شود.
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به گزارش خبرنگار مهر، رویداد ملیّ توانمندی ها و دســتاوردهای بخش خصوصی با عنوان »پیشــگامان پیشــرفت«، روز سه شنبه ۲ بهمن ۱۴۰۳ با بازدید 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب آغاز به کار کرد.در این ارتباط صمد حسن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: اگر برخی نارسایی ها کم و متقابلًا 
حمایت های منطقی از تولید و صنعت شود، پیشرفت های زیادی به خصوص در بخش اقتصاد دانش بنیان حاصل خواهد شد.وی افزود: ظرفیت ها در کشور بسیار 
بالاست و همانطور که همواره مقام معظم رهبری تاکید می فرمایند کارهای بزرگ می توان انجام داد.حسن زاده تصریح کرد: با توجه به تدابیر رهبری و رئیس 
جمهوری و تاکید آنها بر اصلاح و پیشرفت مسائل اقتصادی، حتماً موفقیت های خوبی به دست خواهد آمد.وی تاکید کرد: به اعتقاد من با مشکلات در قیاس 

با گذشته خیلی متفاوت رفتار می شود و مشکلات به نسبت کم شده است. تمام برنامه های دولت هم بر همین مبناست.

www.sobh-eqtesad.ir

پزشکیان به نمایشگاه پیشگامان پیشرفت می رود
info@sobh-eqtesad.ir

یک مقام کارگری تاکید کرد

تعیین دستمزد کارگران بر 
اساس نرخ تورم و سبد معیشت

نماینده کارگران در شــورای عالی کار با تاکید بر تعیین حداقل دســتمزد 
بر اســاس نرخ تورم و سبد معیشــت گفت: تلاش تشکل های کارگری این 
است که به صورت منطقی تصمیماتی برای دستمزد سال آینده اتخاذ کنند، 
زیرا قدرت خرید کارگران کاهش یافته و برای تأمین هزینه های مســکن با 
مشکلات زیادی مواجه هستند. به گزارش ایسنا، محمدرضا تاجیک با اشاره 
به برگزاری دوجلسه کمیته مزد شورای عالی کار اظهار کرد: این جلسات به 
صورت سه جانبه با حضور نمایندگان دولت، کارگران و کارفرمایان در محل 
وزارت کار برگزار شــده  است و  دستور کار کمیته مزد، تعیین سبد معیشت 
و محاسبات دستمزد ۱۴۰۴ بوده است.وی با بیان اینکه نتایج محاسبات در 
کمیته دستمزد برای تصمیم سازی به شورای عالی کار ارجاع داده می شود، 
افزود: افزایش دستمزد کارگران باید منطبق بر ماده ۴۱ قانون کار انجام شود.

در تبصره ۲ ماده ۴۱ قانون کار، الزام قانونگذار بر پوشــش هزینه های سبد 
معیشــت خانوارهای کارگری است.نماینده کارگران در شورای عالی کار در 
یک گفت وگوی رادیویی، با تاکید بر اینکه  باید میزان سبد معیشت کارگران 
با نرخ افزایش حقوق برابر باشــد، گفت: دســتمزد سال ۱۴۰۴ براساس نرخ 
تورم و براساس سبد معیشت تعیین می شود.در صورت اجرای تبصره یک این 
ماده که به نرخ تورم اشــاره دارد و حداقل مزد کارگران را با توجه به درصد 
تورمی اعلام می کند می توانیم از فاصله تورم با دســتمزدها تا حدی بکاهیم.

تاجیک تصریح کرد: مبحث تعیین دستمزد که یکی از عوامل گذران زندگی 
و معیشــت کارگران است نباید فقط در برنامه ها مطرح باشد و باید در سفره 
مردم دیده شــود.وی ادامه داد: در این بحث ســه عامل مهم داریم که این 
هزینه ها به خانوار فشار زیادی وارد می کند، یکی از این عوامل موضوع مسکن 
است و هزینه بهداشت و درمان و اقلام خوراکی در موارد بعدی جا دارند که 
باید در این جلسات بررسی شود.عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار تأکید 
کرد: مجلس می تواند در موضوع حقوق کارکنان نقش موثری بازی کند، اگر 
مجلس این موتور محرک را نداشته باشد دولت ها هم نمی توانند اقدام مثبتی 
داشته باشند.تاجیک خاطرنشان کرد: متاسفانه دستمزد سال ۱۴۰۳ کارگران 
براســاس نرخ تورم و سبد معیشت تعیین نشــد. به همین  دلیل نارضایتی 
کارگران را به دنبال داشت.امروز کارگران در شرایط دشوار معیشتی هستند، 
درآمد آنها کفاف زندگی را نمی دهد لذا ما به دنبال جبران کســری دستمزد 
هستیم و دولت می تواند به جای افزایش مستقیم حقوق، راهکارهایی را برای 
جایگزین پایین بودن دستمزدها به کار گیرد.نماینده کارگران در شورای عالی 
کار تأکید کرد: ما انتظار داریم  به طور مشخص بر اساس دو شاخص تورم و 
سبد معیشت ماده ۴۱ قانون کار عمل شود. نمایندگان کارگری شورای عالی 
کار به هر حال نماینده تمام کارگران مشــمول قانون کار در مذاکرات مزدی 
هســتند و برای احقاق حقوق آنها تالاسمی کنند.به گفته وی، تلاش تشکل 
های کارگری بر این اســت که به صورت منطقی تصمیماتی برای دستمزد 
سال آینده اتخاذ کنند، زیرا قدرت خرید کارگران در سال جاری بسیار کاهش 
یافته و کارگران برای تأمین هزینه های مسکن دچار مشکلات زیادی هستند.

هیبریدی چین به ژاپن رفت
اعلام کرد که  بی وای دی  شــرکت 
فروش  می تواند  چیــن  بی وای دی 
اولین خــودروی پلاگین هیبریدی 
خود را در ژاپن در سال جاری آغاز 
کند، زیرا قصد دارد خط تولید خود 
را در این کشــور به هفت یا هشت 
مدل طی دو ســال آینــده افزایش 
دهد.به گزارش ایسنا، این خودروساز 

همچنیــن اعلام کرد که فروش چهارمین خــودروی الکتریکی )کراس اوور 
Sealion ۷( خــود را که فقط با باتری کار می کنــد، در ژاپن از آوریل آغاز 
خواهد کرد زیرا به دنبال گســترش عرضه و شــبکه نمایندگی های خود در 
این کشــور است.خودروهای پلاگین هیبریدی، باتری را با یک موتور سنتی 
سوخت رسان ترکیب می کنند و می توانند با هر دو منبع انرژی حرکت کنند. 
بی وای دی نقش بزرگی در این فناوری پیشــرانه در چین دارد. این شرکت 
اعلام کرد جزئیات مربوط به پلاگین هیبریدی را که قصد دارد در سال جاری 
به ژاپن بیاورد، اعلام خواهد کرد.طبق گزارش رویترز، هفت یا هشــت مدلی 
که شرکت قصد دارد تا حدود سال ۲۰۲۷ در ژاپن عرضه کند، از خودروهای 

برقی باتری  دار و از پلاگین هیبریدی تشکیل خواهد شد.

رئیس سازمان سرمایه گذاری خبر داد

زمینه سازی برای جذب سرمایه گذاری 
کشورهای خلیج فارس و اوراسیا در ایران

رئیس ســازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران اعلام کرد: 
این سازمان با تشکیل کمیته های ویژه، به دنبال تسهیل جذب سرمایه گذاری 
از کشــورهای حوزه خلیج فارس، اوراسیا و ســایر کشورهای همسایه است.به 
گزارش ایســنا، ابوالفضل کوده ئی - معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی - در 
نشست هم اندیشــی و کارگاه تخصصی توانمندسازی کارکنان مراکز خدمات 
سرمایه گذاری ۱۰ استان غرب کشور در ارومیه اعلام کرد: مهم ترین اولویت در 
حوزه سرمایه گذاری خارجی، اجرای طرح ها و تلاش برای جذب و ورود سرمایه 
خارجی است.رئیس کل سازمان سرمایه گذاری ضمن تبیین برنامه های وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در جلب و جذب سرمایه گذاری خارجی، افزود: سازمان 
سرمایه گذاری با تشکیل کمیته های ویژه، به دنبال تسهیل جذب سرمایه گذاری 
از کشورهای حوزه خلیج فارس، اوراسیا و سایر کشورهای همسایه است.وی ادامه 
داد: هدف برگزاری نشست های رودررو بین سرمایه گذاران از کشورهای خارجی 
با صاحبان طرح ها از کشــورمان است.کوده ئی حل وفصل مشکلات طرح های 
سرمایه گذاری، تلاش برای تسریع در صدور مجوزها و ارتقای توانمندی نیروهای 
انسانی برای ارائه خدمات آسان و حرفه ای به متقاضیان سرمایه گذاری خارجی 
را از برنامه های سازمان سرمایه گذاری اعلام کرد.معاون وزیر اقتصاد از دو طرح 
ســرمایه گذاری خارجی در حوزه تولید درب های ضدسرقت و صنایع غذایی و 
کشــاورزی در استان آذربایجان غربی بازدید کرد.در این بازدید، ضمن بررسی 
وضعیت اجرایی طرح ها، مشــکلات و موانع فراروی طرح های ســرمایه گذاری 
خارجی در استان بررسی شد و ضمن اقدام برای حل وفصل برخی موارد توسط 
دستگاه های ذی ربط، مقرر شد سایر موضوعات و مشکلات از طرق مقتضی مورد 

پیگیری و اقدام برای رفع موانع قرار گیرد

گزیده خبر پزشکیان در گفتگو با شبکه ۱ تلویزیون روسیه:

ایران و روسیه قرار نیست تسلیم خواسته های زیاده خواهان شوند

وعده یکساله برای تکمیل 
راه آهن شلمچه - بصره

سکوت اوپک پلاس در برابر درخواست 
رئیس جمهور آمریکا

احداث خط ریلی شلمچه - بصره که از حدود ۲۰ سال پیش فراز و نشیب های بسیاری را طی کرده است، 
به نظر می رسد با تخصیص اعتبار ۲۹ هزار میلیارد تومانی از منابع دولت و ۴۱ میلیون دلار از منابع ارزی 
که چند روز پیش برای آن مصوب شد، یک قدم به پایان نزدیک تر شده و آنطور که وزیر راه وعده داده، این 
پروژه تا یکسال دیگر تکمیل می شود و به بهره برداری می رسد.به گزارش ایسنا، آن طور که در برخی منابع 
گفته شده پروژه احداث راه آهن شلمچه - بصره از حدود ۴۰ سال پیش طراحی و از حدود ۲۰ سال پیش 
عملیات اجرایی آن آغاز شــده و در نهایت شــهریور سال گذشته احداث این خط ریلی کلید خورده است.

احداث این خط ریلی ۳۲ کیلومتری قرار اســت با همکاری دو کشور ایران و عراق طی ۱۸ ماه و با احداث 
پلی بر روی رودخانه اروند در محل جزیره سندباد در شهر بصره، .......

رکوردشکنی افزایش تولید گاز در فصل 
پاییز

حکم قانون برای احداث ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه توسط صنایع انرژی بر

رونق »انرژی تجدید پذیر« رویکرد جدید 
دولت در استان سمنان
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پزشکیان در گفتگو با شبکه 1 تلویزیون روسیه:گزیده خبر

ایران و روسیه قرار نیست تسلیم خواسته های زیاده خواهان شوند
زنگنه خبر داد

تایید واردات خودرو توسط 
ایرانیان خارج از کشور در هیات 

عالی نظارت

نایب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجــه 1۴۰۴ از تائید مصوبه مجلس درباره 
واردات خودرو توســط ایرانیان خارج کشور به شرط داشتن کارت اقامت، در هیات 
عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام خبر داد و گفت که همچنان موضوع 
میزان ارز تخصیصی برای واردات خودرو حل نشده است.محسن زنگنه در گفت وگو 
با ایســنا، با اشاره به جلسه هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام برای 
بررســی مصوبات مجلس در لایحه بودجه 1۴۰۴، گفت: یکی از ایرادات هیات عالی 
نظارت به مصوبه مجلس درباره واردات خودرو، تشــخیص منشــا ارز اشخاص برای 
واردات بود که بر همین اســاس آن را غیرقابل اجرا می دانست. این ابهامات رفع شد 
و اعضای هیات به رفع عدم انطباق رای دادند.وی توضیح داد: یکی از ابهامات هیات 
عالی نظارت درباره واردات خودرو توســط ایرانیان خارج از کشــور بود که مجلس 
اصلاحاتی انجام داد و به تائید هیات عالی نظارت رســید؛ بر این اســاس هر ایرانی 
دارای کارت اقامت می تواند نســبت به واردات خــودرو اقدام کند. بانک مرکزی نیز 
مرجع تائید منشــا ارز خارجی اســت.زنگنه همچنین گفت که هیات عالی نظارت 
ایرادی به تعرفه ۶۰ درصدی برای واردات خودرو نگرفته است.نایب رئیس کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۴ ادامه داد: تنها مســاله  باقی مانده درباره واردات خودرو، 
 موضوع الزام بانک مرکزی به تخصیص حداقل سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون یورو است. 
اعضای هیات عالی نظارت با اصل قضیه موافقت کرده منتها چون در این مصوبه بانک 
مرکزی ملزم به تخصیص ارز شــده و همچنین بخشی از این ارز از محل ارزهای در 
اختیار مردم تامین می شــود، قرار شد مجلس اصلاحاتی در صدر این بند انجام دهد 
تا مقــداری از الزام بانک مرکزی تعدیل شــود.زنگنه درباره اینکه آیا احتمال تغییر 
میــزان ارز تخصیصی برای واردات خورو جهت رفــع ایراد هیات عالی نظارت وجود 
دارد، گفت: مجلس بر روی رقم »ســه میلیارد و سیصد میلیون یورو« اصرار دارد و 
بر همین اساس هم ما هم اســتدلال خودمان را در هیات عالی نظارت بیان کردیم 
مبنی بر اینکه وقتی در ســال ۸.۴ میلیارد دلار برای واردات قطعات خودرو، بیش از 
۴ میلیارد دلار برای واردات گوشی همراه و حدود ۵.۵ میلیارد دلار برای واردات طلا 
و شــمش تخصیص داده می شود، اختصاص ۳ میلیارد یورو برای واردات خودرو رقم 
زیادی نیســت آن هم در شرایطی که بخشی از این ارز از محل منابع ارز در اختیار 
مردم و همچنین ارز با منشــا خارجی تامین می شود.وی ادامه داد: استدلال دیگر ما 
برای اصرار بر رقم ســه میلیارد و سیصد میلیون یورو این است که کاهش این رقم 
باعث می شــود تاثیرش در بازار برای پاسخگویی به تقاضای واردات خودرو خارجی 
از دســت رود یعنی مثلا اگر این رقم به ۲ میلیارد یورو برســد،  صف تقاضایی ایجاد 
می شــود که در نهایت هدف کاهش قیمت خودرو را محقق نمی کند لذا مجلس بر 
رقم سه میلیارد و سیصد میلیون یورو اصرار دارد.زنگنه توضیح داد: براین اساس اگر 
هیات عالی نظارت اصلاحات مجدد ما را نپذیرفت، احتمالا موضوع به صحن مجمع 
تشخیص برای اعلام نظر فرستاده می شــود؛ فکر می کنم اگر این مصوبه در مجمع 
بررسی شود،  موضوع تخصیص حداقل سه میلیارد و سیصد میلیون یورو برای واردات 
خودرو در ســال آینده به تصویب برسد.نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
1۴۰۴ درباره بررسی مصوبه مجلس درباره حذف یارانه نقدی خانوارهای پردرآمد در 
مجمع تشخیص گفت: مواردی که مجلس بر روی آن اصرار کرده مستقیم به مجمع 
تشخیص ارجاع می شود و در هیات عالی نظارت بررسی نخواهد شد که یکی از این 
موارد بند )ت( تبصره 1۳ اســت.وی توضیح داد: ایراد گرفته شده به این بند ناظر به 
این بود که ممکن است مصوبه مجلس با اساسنامه کمیته امداد مغایرت داشته باشد. 
نظر مجلس این اســت که با توجه به اساســنامه کمیته امداد و همچنین بر اساس 
سیاست های بودجه ریزی مبنی بر شفافیت و قانون مربوط به پرداخت ذی نفع نهایی، 
باید این مصوبه اجرایی شود.به گزارش ایسنا، مصوبه مجلس در بند )ت( تبصره 1۳ به 
شرح زیر است:»سازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف است، یارانه نقدی، مستمری 
خانوارهای تحت پوشــش کمیته امداد امام خمینــی )ره( )منوط به عدم مغایرت با 
اساســنامه این نهاد( و سازمان بهزیستی کشــور و یارانه آرد و نان )خرید  تضمینی 
گندم( را مستقیماً به حساب ذی نفع نهایی پرداخت نماید. تعیین ذی نفع نهایی در 
بخش یارانه نقدی، مستمری خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( 
و  سازمان بهزیستی کشور با پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و همکاری وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و ســازمان هدفمندسازی یارانه ها و در بخش یارانه آرد و 
نان خرید تضمینی گندم  با همکاری وزارت جهاد کشاورزی صورت می گیرد. دولت 
مکلف اســت در ســال 1۴۰۴ یارانه نقدی خانواده های پردرآمد )دهک های هشتم، 
نهــم و دهم( را حذف نماید.«همچنین نمایندگان مجلس درجلســه علنی ۲۳ دی 
ماه، برای تامین نظر شــورای نگهبان بند مربوط به واردات خودرو در لایحه بودجه 
را به شــرح زیر اصلاح کردند:» بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران مکلف است 
حداقل سه میلیارد و ســیصد میلیون )۳.۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو از محل اجزاء )1( و 
)۲( بند »الف« ماده )11( قانون برنامه هفتم پیشــرفت و یا ســایر منابع مورد تأیید 
)در هر فصل ســال حداقل بیســت درصد )۲۰%(( برای واردات خودروی سواری نو 
و کارکرده )حداکثر پنج سال ســاخت( اختصاص دهد. متقاضیان واردات با رعایت 
قانون ساماندهی صنعت خودرو مصوب  ۲۶/  ۸/ 1۴۰۰ با اصلاحات و الحاقات بعدی 
می توانند نسبت به ثبت درخواست واردات خودرو از محل منابع این بند اقدام کنند. 
حقوق ورودی خودروهای وارداتی از محل ارز تخصیصی این بند شصت درصد )%۶۰( 
تعیین می گردد. واردات خودرو موضوع این بند از محل ارز حاصل از صادرات، مشمول 
رفع تعهد ارزی صادرکنندگان مربوط می شــود.واردات خودرو توسط ایرانیان ساکن 
خارج از کشور )دارای کارت اقامت(، برای هر ایرانی در سال 1۴۰۴ یک خودرو، خارج 
از ســقف مذکور، بدون انتقال ارز و از محل ارز در اختیار با نرخ شصت درصد )%۶۰( 
حقوق ورودی مجاز است.دولت مکلف است نسبت به واگذاری مجوز واردات خودرو 
به روش رقابتی اقدام نماید.آیین نامه اجرائی این بند مشتمل بر نحوه ثبت درخواست 
واردات و ساز و کار واگذاری مجوز واردات به متقاضیان و نیز ایرانیان ساکن خارج از 
کشور دارای کارت اقامت و نحوه تشخیص منشأ ارز خارجی و مرجع تأیید کننده آن 
و پیاده سازی روش رقابتی و نحوه تخصیص و تأمین ارز بابت واردات قطعات منفصله 
خودرو سواری متناسب با تخصیص و تأمین ارز واردات خودرو سواری نو و کارکرده 
)حداکثر پنج ســال ساخت( به پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و با همکاری 

وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی به تصویب هیأت وزیران می رسد.

رئیس جمهور با بیان اینکه ایران کشوری نیست که تازه به دنیا آمده و با نگاه ها و چارچوب های 
مدنظر زیاده خواهان شــکل گرفته باشد؛ گفت: ما هستیم و ماندیم و طبیعتا توافق بلندمدت و 
راهبردی که با فدراســیون روسیه امضا کردیم، نشان از آن دارد که قرار نیست، نه روسیه و نه 
ایران تســلیم خواسته هایی شویم که آنها می خواهند برای ما طراحی کنند و قادریم در منطقه 
سیاست ها و آرامش و امنیت و توسعه و اقتصاد را با همدیگر و به همراه یکدیگر توسعه دهیم.

به گزارش ایســنا، مسعود پزشکیان در جریان سفر به روسیه در گفتگویی با شبکه 1 تلویزیون 
روســیه به تشریح اهمیت امضای توافقنامه جامع راهبردی میان دو کشور و برنامه های ایران و 
روســیه برای تعمیق و گسترش همکاری های فیمابین پرداخت.متن کامل این گفتگو به شرح 
زیر است:خبرنگار: جناب آقای رئیس جمهور خیلی ممنون از اینکه فرصت را در اختیار ما قرار 
دادید. در ابتدا مایلم از شما بپرسم که چه چیزی در مسکو بیشتر از همه برای شما جالب توجه 
بود؟دکتر پزشکیان: ما معمولا سوار خودرو می شویم و از هواپیما مستقیم به هتل و محل های 
در نظر گرفته شده برای دیدارها و برنامه ها می رویم؛ این روندی است که به آن عادت کرده ایم، 
ولی در ســفر به مسکو آنچه که برای ما مهم بود، توافقی است که امضا شد و طبیعتا این برای 
ما دســتاورد خوبی بودمی دانیم که بسیاری از کشورها سیاست های خصمانه ای علیه ما دارند. 
در این قرارداد آیا چیز دیگری به ویژه در بخش اقتصادی فراتر از چیزهایی که به آنها اشــاره 
شــده و شما بخواهید آن را بیشتر برجسته کنید، وجود داشت؟ما در سه زمینه این توافق را با 
هم دیگر امضا کردیم. این توافق ۴7 بند داشــت، 1۲ – 1۳ بند اول درباره بحث های امنیتی و 
سیاســی بود، در همه قســمت هایی که باید با هم تعامل کنیم، چه امنیت بین دو کشور و چه 
امنیت منطقه و چه همســایگان و چه مداخلات در ایجاد صلح و امنیت در منطقه ما؛ در این 
زمینه هــا می توانیــم با هم تعامل کنیم. از بند 19 به بعد تا ۴۰ بحث های اقتصادی و توســعه 
همکاری ها در عرصه های ریلی، راه، تجاری، انرژی، برق و کارهایی اســت که می توانیم در این 
رابطه با هم داشــته باشــیم و در جمع بندی نحوه پیگیری تعهدات مطرح شده استما باید این 
تعاملات را که در همه زمینه ها از جمله فرهنگی، سیاســی، امنیتی، علمی و اقتصادی تنظیم 
شــده اســت، با هم اجرا کنیم.با توجه به برخی ادعاها مبنی بر احتمال اقدام نظامی آمریکا یا 
اســرائیل علیه ایران،  آیا یک فرم همکاری و دفاع مشــترک میان ایران و روسیه شکل گرفته 
اســت ؟مطابق مفاد توافق، بنابر این است که در صورت حمله کشوری دیگر به ایران یا روسیه، 
ما متعهد شده ایم به هیچ وجه با آنها همکاری نکنیم و اجازه ندهیم این اتفاق بیفتد. در کلان 
این همکاری بین ما و فدراســیون روســیه وجود دارد و جزئیات آن را روندها و توافقات بعدی 
مشــخص خواهد کرد. در کلیت بندهایی در جهت توافقاتی که باید با هم داشته باشیم آمده، 
اما منجر به این شــده است که بعدا دو کشور بتوانند با هم برنامه اجرایی داشته باشند.پس در 
آینده مذاکراتی در حوزه امنیتی خواهید داشت؟حتما. در تمام زمینه هایی که گفتیم توافقاتی 
شــکل گرفته که نیاز به کارهای بعدی دارد تا تبدیل به عملیات اجرایی شــود.در شرایطی که 
غربی هــا، بــه ویژه آمریــکا، در کنار اعِمال تروریســم اقتصــادی علیه ایران، اقــدام به ترور 
شــخصیت های برجســته ای همچون ژنرال ســلیمانی می کنند یا مهمان خارجی شــما را در 
حالی که به صورت رســمی به کشور شما ســفر کرده بود، ترور می کنند، جامعه جهانی نه تنها 
این اقدامات را محکوم نکرده، بلکه بالعکس به ایران اتهام حمایت از تروریســم می زند، آن هم 
به کشــوری که به صورت مســتمر در حال همکاری با جامعه بین الملل است و بارها و صراحتا 
اعلام کرده که هرگز به دنبال ســلاح هســته ای نیست. چرا جمهوری اسلامی ایران تا این حد 
خویشتنداری کرده و صراحتا پاسخ این اتهامات را نمی دهد؟آنچه مشخص است، این است که 
رونــدی که اینهــا دارند، چه رژیم صهیونیســتی در غــزه و چه آمریکایی هــا و همین رژیم 
صهیونیســتی در کشور ما و عراق، فرماندهان و دانشمندان ما را با این بهانه ترور می کردند که 
اینها کارهای تروریســتی می کنند و یا آمده اند در منطقه نا امنی ایجاد کنند! الان این روندی 
که رژیم صهیونیســتی از 1۵ ماه پیش در غزه و لبنان و ســوریه انجام داده، تصویرش را نگاه 
کنیــد؛ هیچ قاعده و قانون بین المللی را مراعات نکرده اســت. راحت ترور و بمباران می کند و 
آمریــکا و اروپا هم محکم از آن دفاع می کنند.در هیچ چارچــوب و قانون بین المللی، به هیچ 
کشــوری اجازه نداده اند که حتــی در جنگ، آدم های بی گناه را بمبــاران و قتل عام کنند، اما 
صهیونیســت ها به راحتی این کار را می کنند و کســانی که مدعی حقوق بشــر هستند و ادعا 
می کنند که چارچوب های بین المللی را پیگیری می کنند و طرفدار دموکراسی و قانون هستند، 
نشــان داده اند که ضد آن ادعاهایشــان هستند. گفتن که ملاک نیســت، آنچه که در مقابل 
دیدگان دنیا در غزه شــکل گرفت، نسل کشی بود و کار به جایی رسید که دادگاه لاهه اینها را 
محکــوم و فرماندهانــش را تحت تعقیــب قرار داد، اما آمریــکا و اروپایی ها نــه تنها از رژیم 
صهیونیســتی و جنایاتش دفاع می کنند، بلکه او را مجهز و مســلح و پشتیبانی می کنند که به 
این جنایت ها ادامه دهد، بعد وقتی در کرسی سازمان ملل و سازمان های دیگر می نشینند، دم 
از دموکراســی و حقوق بشر و صلح می زنند!اینها مستندی نشــان دهند که ایرانیان در جایی 
آغازگر جنگی بودند! نشان دهند که ایرانیان در ترورها در کشورهای دیگر دخیل بودند! ترورها 
نشــان می دهند که عوامل ترور، یا خودشان هســتند، یا داعشی که اینها تربیت کرده اند، ولی 
خب، رسانه ها را در دست دارند و برخی سازمان های بین المللی را با پول و ارعاب و تحریم ها 
وادار می کنند آنچه را که اینها می گویند، تصویب و اجرا کنند.الان تلاش می کنند به دنیا اعلام 
کنند که ایران به دنبال بمب هســته ای اســت، در حالی که هم نظر رهبر معظم انقلاب و هم 
سیاست ها و باورها و اعتقادات ما بر این مبنا است که به دنبال سلاح هسته ای نیستیم، نبودیم 
و نخواهیم بود. به زور می گویند شــما به دنبال آن هســتید که سلاح هسته ای تولید کنید و 
می خواهند ایران هراسی ایجاد کنند.وقتی در رقابت های انتخاباتی بودیم، شعار و حرفم این بود 
که قرار است در کشور یک هم زبانی و وحدت و انسجام ایجاد کنیم و با همسایگان هم دوستی 
و رفاقت کنیم، در همان اولین روز آغاز به کار بنده، مهمان ما را در تهران ترور کردند. بر اساس 
کدام قانون بین المللی حق این کار را داشتند؟ این در حالی بود که آمریکا و اروپا از اینها دفاع 
می کردند!در غزه مردم بی گناه، آب و نان و غذا نداشــتند و اجازه کمک رســانی داده نمی شد، 
آمریکا و اروپا فقط نگاه می کردند. این برای من مفهوم نیست، اینها چگونه می توانند به ذهنیت 
دنیا و مخاطبین این طور تلقین کنند، که ایران باعث نا آرامی و رژیم صهیونیستی باعث امنیت 
اســت؟ رژیم صهیونیستی برای امنیت، زن و بچه ها را می کشد و نزدیک به 1۴ هزار کودک و 
محصل دبستانی را در بمباران ها به قتل رسانده است! این حقوق بشر و مردانگی و جنگ است؟ 
اگر شما مرد هستید، با آنها که اسلحه دارند، بجنگید، با زن و بچه و بیماران در بیمارستان چه 
کار دارید! چرا جلوی رســاندن آب و غذا به آنها که اسیر و گرفتار هستند، گرفته اید؟آنچه که 
ما امروز با کشــور روســیه امضا کرده ایم بر این مبناست که تنها ما این طور نیستیم، از روسیه 
هم چهره دیگری نشــان می دهند، چون رســانه ها را در اختیار دارند و قدرت پولی و بانکی و 
بین المللی را مدیریت می کنند، تا حدودی می توانند فشارها را اعمال کنند و ذهنیت ها را تغییر 
دهند.اگر ما با هم باشــیم و همه کشورهایی که آزادگی و استقلال را می پذیرند، کنار هم قرار 
گیرند، تمامیت خواهی و یکجانبه گرایی آنها از بین خواهد رفت.ســردمداران اسرائیل علاوه بر 
اینکه بارها مردم ایران را مخاطب قرار داده و از آنها می خواهند بر علیه کشور خود اقدام کنند، 
همواره تلاش دارند که ایران را به عنوان یک کشور ضد یهودی معرفی کنند. این در حالی است 
که در تاریخ چند هزارســاله ملت های منطقه، این ایران بود که یهودی ها را نجات داد. اکنون 
نیــز یهودیان زیادی در ایران در حال زندگی هســتند، در پارلمان ایــران نماینده دارند و در 
کنســیه های خود آزادانه عبادت می کنند. نظر شــما در این رابطه چیست ؟شما این حرف ها را 
باور می کنید؟ شعاری که من در دنیا داده ام این است که ما ضد هیچ کس نیستیم. ما با ظلم و 
جنایت مخالفیم و با کســانی کــه زور دارند و زور می گویند و منابــع و امکانات و ثروت های 
کشــورهای فقیر را غارت می کنند، مخالفیم.از نظر اعتقادی معتقدیم تمام ادیان الهی از طرف 
خدا آمده و قابل احترام هســتند. ما همانگونه کــه به پیامبر خودمان اعتقاد داریم، به حضرت 

موسی )ع( و حضرت مسیح )ع( هم اعتقاد داریم، مگر می توانیم یهودستیز باشیم؟ برای اینکه 
پیامبر آنها حضرت موســی اســت. مگر می توانیم با مسیحیت در ســتیز باشیم، در حالی که 
حضرت مسیح را پیامبر خدا و راهش را راه خدایی می دانیم؟دعوا سر مسائل دنیا است، دعوایی 
در میان ادیان وجود ندارد. همه ادیان می گویند در برابر ظلم ســر خم نکنید، اسیر قدرت ها و 
زور و ریا و نیرنگ و دروغ نشوید، هر دینی به زبانی این را می گوید، اما همه یک حرف می زنند؛ 
عدالت، انصاف، حق، جز این چیزی در ادیان نیســت و اینکه دعوا نکنند و با همدیگر با انصاف 
و مهربانی برخورد کنند.پیام حضرت مســیح مهربانی و گذشت بود و کسانی که مدعی پیروی 
از حضرت مسیح هســتند، این را باید در عمل و زندگی پیاده کنند. ما وقتی می گوییم »بسم 
الله الرحمن الرحیم« یعنی رحمت برای همه مردم، چه مسلمان و کافر و اینکه با همه با رحمت 
و مهربانی رفتار شــود. عده ای که به نام اسلام داعشی می شــوند و انسان می کشند، مسلمان 
نیســتند، چون اگر مسلمان بودند، آدم نمی کشتند. هیچ مجوزی برای تجاوز به حقوق دیگران 
در هیچ دینی وجود ندارد، بلکه اینها ســاخته ذهنیت هایی اســت که آدم ها درست می کنند و 
مسیرهای خلافی که در پیش گرفته اند. ما با همه ادیان برادر و دوستیم و همه را از طرف خدا 
می دانیم و به همه آنها احترام می گذاریم. همه این ادیان در ایران، هم نماینده دارند و زندگی 
می کنند و هم حق و حقوق شــان برجاســت. هم اکنون هم با روندی که در کشــور در پیش 
گرفته ایم، آنها می توانند در تمام سیاســت ها و تصمیم گیری ها مشــارکت و مداخله و به کشور 
کمک کنندبا این حساب نمی توانیم اختلافی داشته باشیم، اختلاف زمانی است که کسی حرف 
ناحق و نادرستی را بگوید، هیچ دینی از پیروانش نپذیرفته است که حرف نادرست را بپذیرند. 
گفته اند حرف درست را بپذیرید، این حرف درست را از هر دینی هم بگویند قابل قبول است، 
حرف درســت، درست است و من نمی توانم به عنوان مســلمان در برابر حرف درست بایستم. 
دســتور بر این است که اگر کسی راه و حرف و مسیر درست را نشان داد، اطاعت کنم و آن را 
بپذیرم.ســوال بعــدی بنده در ارتباط با تحــولات اخیر در منطقه و تــلاش آمریکایی ها برای 
بی ثباتی در مرزهای ایران اســت. دولت ســوریه به رغم تلاش های ایران و روســیه و به خاطر 
امتناع مردم این کشور از دفاع از سرزمین شان سقوط کرد و به میدان جنگ و بی ثباتی تبدیل 
شده است. در ارمنستان و ترکیه نیز به رغم روابط خوب با ایران، اقدامات و دسیسه هایی علیه 
شما در حال شکل گیری است، این تحولات را چگونه ارزیابی می کنید و چه پیامدهایی می تواند 
برای آینده منطقه داشــته باشد؟بر مبنای همان بحثی که من پیش از این خدمت شما گفتم، 
دعوا بر سر حق و باطل و عدل و بی عدالتی است. وقتی حق گروه و قوم و جنسیت و جامعه ای 
نادیده گرفته شــود و نســبت به آنها با بی انصافی و بی عدالتی رفتار شــود، آنها هم نخواهند 
پذیرفت، حتی اگر ادعا شود که آدم خوبی هستیم و حق با ماست.وظیفه ما به عنوان حاکمیت، 
به عنوان پدر، رئیس اداره یا حاکم این اســت که جایگاه هر کســی را بر اساس توانمندی اش، 
مســتقل از دین و باور و اعتقادش به او بدهیم و او را در آن جایگاه بپذیریم. اگر توانســتیم به 
اینجا برســیم، تصــور می کنم دعوا و خونریزی از بین می رود. مشــکل این اســت که فردی 
می خواهد بر پســت و جایگاهی مالکیت یابد که حقش نیســت، یا کسی حقش خورده شده و 
دعوا می کند و اینگونه اســت که دعوا ادامه می یابد.یک مسئله تاریخی وجود دارد. کشورهای 
زیادی نیســتند که سابقه امپراطوری در گذشته دارند، تعداد کشورهای کمی هستند، اما قطع 
به یقین ایران از جمله معدود کشــورهای بزرگی اســت که ســابقه تاریخــی و طولانی مدت 
امپراطوری دارد. در حال حاضر برخی کشــورها نظیر ترکیه به دنبال توسعه نفوذ خود هستند 
و می گویند باید به ســمت احیای امپراطوری عثمانی حرکت کنیم. روســیه نیز خودش را به 
عنــوان یک امپراطوری جدید تصور می کند. چین هم همیــن رفتار را دارد و در این زمینه با 
یکدیگر گفتگوهایی داریم، اما با آنهایی که به دنبال قلدری و زورگویی هستند و حق خودشان 
می دانند که دیگر کشــورها را تحقیر کنند و ثروتشــان را به غارت ببرند، چگونه باید برخورد 
کرد؟ببینید امپراطوری ها زمانی سقوط کردند که ظلم کردند و حق و حقوق انسان ها را نادیده 
گرفتند و زمانی امپراطور ماندند که با مردم بر اساس انصاف و عدالت رفتار کردند. ما در تاریخ 
ایران می بینیم، کورش زمانی که امپراطوری داشت، هر جا را که فتح می کرد فرهنگ و ارزش ها 
و بزرگان آنجا را در ســر جای خــود مورد احترام قرار می داد. آنهــا را وادار نمی کرد که مثل 
خــودش فکر کنند. چارچوب هایی بر اســاس عدالت و انصاف آنجا حاکــم می کرد تا جنگ و 
درگیری در منطقه رخ ندهد و تا زمانی که امپراطوری ها این نگاه را در حکومت داشتند، وجود 
داشــتند، وقتی از این نگاه خارج می شــدند، جنگ و درگیری و خونریزی و ســقوط شــکل 
می گرفت.الان اگر کاری که در منطقه اتفاق می افتد، بازمهندســی اســت که توسط قدرت ها 
جهت نفوذ به خاورمیانه انجام می شــود، به خاطر این اســت که ذخایر و نفت و گاز و معادن 
مختلفی در این منطقه وجود دارد، چرا اینها در آفریقا نمی جنگند و کاری به آنها ندارند؟ چون 
ذخایر اینجا آنجا نیســت. برای اینکه به ذخایــر خاورمیانه حکومت کنند و آن را غارت کنند، 
طبیعتا مهندسی می کنند که جوامعی که اینجا وجود دارد، با هم دعوا کنند، تا آنها بتوانند کار 
خود را انجام دهد.هنر ما می تواند این باشد که تلاش کنیم حق و حقوق یکدیگر را حفظ کنیم 
و به هم احترام بگذاریم و اجازه ندهیم که دیگران از این اختلافات و تشــدید آن سوءاستفاده 
کنند. این روندی اســت که به نوع حاکمان کشورها بر می گردد و نگاهشان و نحوه تعاملی که 
با قدرت های منطقه و با قدرت های نفوذی دارند. الان چرا روســیه و ایران را تحریم کرده اند؟ 
چون این دو کشــور نمی خواهنــد زیر بار این بــازی بروند. طبیعتا حداکثر فشــار ممکن را 
می خواهند وارد کنند و در عین حال نمی توانند بگویند هدف اصلی شان از این فشارها چیست، 

به همین دلیل می گویند اینها تروریست هستند و ایران هراسی راه می اندازند. می گویند ایران 
به دنبال بمب هســته ای و موشک است. ما چه خطری هستیم؟ فقط می خواهیم آزاد بمانیم و 
آزاد زندگی کنیم و نمی خواهیم بازیچه دســت کســانی باشیم که از آن ســر دنیا آمده اند.ما 
احســاس می کنیم که کشــور و منطقه را خودمان می توانیم اداره کنیم. ما به دنبال جنگ و 
خونریزی و ناآرامی نیستیم، اما آنها می خواهند در ذهن مردم دنیا این مسئله را تبلیغ و ایجاد 
کنند که ما می خواهیم بمب اتم درســت کنیم و باعث ناامنی منطقه هســتیم. ترورهای رژیم 
صهیونیســتی و آمریکا در منطقه را جمع و با بقیه ترورها مقایســه کنند؛ اصلا قابل مقایســه 
نیســت!آنهایی که آدم می کشــند، مدعی دفاع از حقوق بشر هســتند و آنها که با بمب و ترور 
می میرند تروریســت معرفی می شــوند؟ زن و بچه و مریض که کشــته می شــوند، تروریست 
هســتند؟ این چه ذهنیتی است که نمایش اینها را می پذیرد و باور می کند؟جمهوری اسلامی 
ایران به رغم تحریم های ســنگین، پیشرفت های چشمگیری داشته و به عنوان مثال در بخش 
دفاعی و ســاخت موشــک و پهپاد به دستاوردهای قابل توجهی رســیده است. با توجه به این 
توانمندی ها، ایران تا چه میزان می تواند از خود دفاع کند؟ یک بحث، بحث اســلحه و موشــک 
است، بحث مهم تر مردم هستند. اینها در این باور هستند که دارند تلاش می کنند که اختلافات 
داخلی ما را تشــدید کنند، آن موقع اگر ما موشــک هم داشته باشیم، دیگر به درد نمی خورد. 
وقتی که موشک نداشتیم، اما مردم همه با هم و در میدان بودند، عراق را تحریک کردند و همه 
هم کمک کردند که ایران را نابود کنند، حتی یک وجب از خاک ما را نتوانســتند بگیرند. الان 
هم بیشترین تلاش اینها بر این است که اختلافات داخلی ما را تشدید کنند.ما قادریم امکاناتی 
را درســت کنیم که از خودمان دفاع کنیم. قصد حمله به هیچ کشــوری نداشــتیم و نداریم و 
نخواهیم داشــت. ما از جنگ و خونریزی بدمان می آید. زمان زندگی محدود است و کلا ۵۰ تا 
7۰ سال فرصت است. اگر دعوا نکنیم می توانیم این مقدار در صلح و امنیت زندگی کنیم. برای 
چه چیزی به جان هم افتاده ایم و سر چه چیزی یکدیگر را می کشیم و به خاک و سرزمین هم 
تجاوز می کنیم؟ می توانیم ســرزمین خود را داشته باشیم و به هم کمک کنیم، انسان باشیم و 
انســانیت را پیاده کنیم، ولی متاسفانه این ذهنیت حاکم نیست.ما برای دفاع از کشورمان، اگر 
وحدت را حفظ کنیم و با هم باشــیم، موشک داشــته باشیم یا نه، آنها قادر نخواهند بود ما را 
زمین گیر کنند، ولی در عین حال، توان نظامی خود را روز به روز تقویت می کنیم تا نتوانند به 
راحتی حتی هوس حمله به ما را در سر بپرورانند و مثل غزه ما را بمباران کنند و شخم بزنند 
و دنیا صدایش در نیاید.گفتگو با رئیس جمهور پوتین را چگونه ارزیابی کردید و آیا احســاس 
کردید که رفاقتی میان شــما شکل گرفته اســت؟  در دوران معاصر بسیار مهم است که روابط 
شخصی میان رهبران ایجاد شود. ما نگاه هایمان را به تدریج به هم نزدیک می کنیم و آن حسی 
کــه جناب پوتین در رابطه با موضع گیری اش در قبال یکجانبه گرایی دارد و معتقد اســت باید 
چندجانبه گرایی باشد، آن حس در ما و در کسانی که دنبال آزادی و استقلال خودشان هستند، 
روز به روزتقویت می شــود. در نتیجه ما این احساس همراهی و نزدیکی را در باورهایمان حس 
می کنیم و با هم خواهیم بود.برای هر فردی که در اتحاد شــوروی زندگی کرده، فیلمی به نام 
تهران ۴۳، فیلم بســیار خاطره انگیزی اســت که بخش جالبی از تاریخ ما و شما در روند جنگ 
جهانی دوم را روایت می کند. آیا ما توانیم شــما را در جشن پیروزی جنگ جهانی دوم 
در مســکو ببینیم؟ بایــد ببینــم چه پیش بیاید، انشــاءالله.برای ما از لحاظ احســاس و 
احترام، حضور و ادای احترام شــما به یادمان ســربازان گمنام ما، بسیار با اهمیت بود، 
به ویژه اینکه ســربازان روســی در سوریه شانه به شانه ســربازان ایرانی علیه تروریسم 
جنگیدنــد، آیــا احتمال دارد در آینده هم همکاری های فنی و نظامی دو کشــور ادامه 
پیــدا کند؟ما هر وقت حاکمیت هر کشــوری اراده کند و بخواهــد می توانیم برای اقامه 
و برپایــی عدالــت و انصاف و حق با هم همکاری کنیم. ســربازان دژهــای محکم یک 
جامعه هســتند، وقتی آن ســربازان و نظامیان ذهنیتشــان خراب شــد و باورهایشان 
شکســت، به همین راحتی که شما در ســوریه دیدید، آن جامعه شکست می خورد. آن 
نیروهای نظامی و ســربازان گمنام بودند که کشــورها را حفظ کردند و امنیت را در آن 
کشــورها بیمه کردند.متاســفانه در سوریه آن سربازان باورهایشان از درون خالی شد و 
آن دژ محکم از درون خالی شــد و در نتیجه به این گرفتاری رسیدند. امیدوارم دوباره 
ســوریه خودش را پیدا کند و تمامیت ارضی خود را حفظ کند و همه کســانی که آنجا 
زندگی می کنند، بتوانند در سرنوشــت خودشــان مداخله کنند و شــریک باشند.اجازه 
بدهیــد یکبار دیگر بپرســم، همکاری های فنی و نظامی میان ایران و روســیه در آینده 
به چه صــورت ادامه خواهد داشــت؟طبیعتا در تمام زمینه هایی کــه می توانیم از نظر 
دفاعی و امنیتی همکاری کنیم، تلاش خواهیم کرد، این همکاری ها را داشــته باشــیم، 
بــرای اینکه بتوانیــم از خودمان دفاع کنیــم و آنها نتوانند به همیــن راحتی هر وقت 
دلشان خواســت بیایند و هر کاری دلشان خواســت انجام بدهند و بروند.باید همکاری 
کنیــم که این باور از ذهــن آنها بیرون برود که می توانند بمبــاران کنند و هیچ اتفاقی 
نخواهــد افتــاد. چیزی که در غزه اتفــاق افتاد وحشــیگری و بربریتی بود که در طول 
تاریخ دیده نشــده است. در طول تاریخ با شمشــمیر آدم ها را می کشتند و الان با ابزار 
قدرتمنــدی کــه می تواند یک جمعیت وســیع بی گناه و با گناه را با هــم قتل عام کند، 
آنجــا به نمایش گذاشــتند و دنیا و اروپا و آمریکا، این را دید و اینها را مســلح کرد و 

از جنایات شــان دفاع کرد که این قابل قبول نبود.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس دهم:

برای مشارکت مردم در اقتصاد 
اولین قدم به رسمیت شناختن بخش 

خصوصی است
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس دهم گفت: دولت در ایران همانند دولت در سایر 
کشورهای جهان باید به سمت رگولاتوری، حمایت، هدایت و نظارت حرکت کند و تصدی گری 
و نظارت بر بازار تولید و مصرف را به تشــکل های صنفی و تعاونی و فعالان اقتصادی بســپارد.

ســعید باستانی در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی از عملکرد شعار جهش تولید با مشارکت مردم 
در ســال 1۴۰۳ گفت: برای مشارکت مردم در اقتصاد، اولین اصل به رسمیت شناختن بخش 

خصوصی با تمام ویژگی ها و خصوصیاتش از سوی حاکمیت و بازوی اجرایی آن یعنی »دولت« 
است.نماینده مردم تربت  حیدریه در مجلس دهم ادامه داد: به رسمیت شناختن به این مفهوم 
که دولتمردان نباید از رشــد و توسعه فعالان اقتصادی نگران باشند مشروط به اینکه قوانین را 
رعایت کرده باشند، از رانتی استفاده نکرده باشند، مالیات شان را پرداخت کرده باشند و از توان 
اجرایی، تولیدی، مدیریتی، مهندســی و مالی شــان برای خلق ثروت استفاده کرده باشند. باید 
پولدار شــدن بخش خصوصی را پذیرفت و نســبت به آن موضع منفی و بدبینانه نداشت. یکی 
از اساســی ترین موانع رشــد و اعتلای فعالان بخش خصوصی و به دنبال آن رشد و شکوفایی 
اقتصادی و حرفه ای جامعه، نگاه تنگ نظرانــه و بدبینانه به کارآفرینان و خلق کنندگان ثروت 
است.سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن مجلس دهم ادامه داد: عملکرد سیستم اقتصادی 
کشور به خوبی گویای این واقعیت است که در قلب و سر قاطبه مدیران چه می گذرد؛ البته این 
دیدگاه باعث به وجود آمدن خصلت ها و به دنبال آن اتخاذ رفتارهایی شده که نتیجه و حاصل 
آنها چیزی جز افزایش تصدی گری ها و تعداد شــرکت های دولتی و عقب افتادگی ها و مشکلات 
عدیده اقتصادی و اجتماعی نبوده اســت. دولتمردان با چنین نگاهی دهه ها تز اداره اقتصاد به 
روش سوسیالیســم را پیاده کرده اند که البته شــاید این مسئله را هم قبول نکنند اما نتیجه و 
حاصل این دیدگاه و نگاه، نابســامانی ها و معیشــت بد مردم است.باستانی در ادامه چنین ابراز 

عقیده کرد: این نگاه تنگ نظرانه اجازه نمی دهد کســب و کار و ثروت فعالان اقتصادی از یک 
حدی بزرگ تر و بیشتر شود، چرا؟ چون طبق باور و رفتار مدیران دولتی باید سقف کسب و کار 
کارآفرینان، فعالان اقتصادی و خلق کنندگان ثروت را کوتاه کرد تا همه چیز در کنترل اقتصاد 
دولتی و خصولتی قرار بگیرد به همین دلیل ۸۰ درصد کیک اقتصاد از آنِ بخش شــرکت های 
دولتی و حاکمیتی شــده است.نماینده مردم تربت  حیدریه در مجلس دهم رفع تعارض منافع 
بین حاکمیت و بخش خصوصی را خواســته فعالان بخش خصوصی دانســت و گفت: تعارض 
منافع یعنی وقتی پیمانکاران نفت و گاز یا صنایع مختلف بعد از شروع به کار، به تدریج بزرگ 
می شــود؛ از این مرحله اســت که پیمانکاران صاحب  رانت های اطلاعاتیِ دولتی و خصولتی در 
برابرش قد علم می کنند و به شیوه های حذف، تلفیق، خرید و یا سایر روش ها اجازه نمی دهند 
به کســب و کار و رشــدش ادامه دهد. بخش دولتی یا خصولتی برای تامین مالی به راحتی به 
بانکی که ســهامدارش اســت یا متعلق به خودش است مراجعه کرده و هر قدر لازم باشد، پول 
می گیــرد اما فعالان بخش خصوصی از امکان داشــتن بانک برای تامین مالی کســب و کار و 
پروژه هایش محروم هســتند و از سوی دیگر برای تامین مالی پروژه هایشان از طریق تسهیلات 
بانکی با پیچیدگی ها و بروکراســی های بســیار روبرو هستند که در نهایت موجب خسته شدن 

آنان و کناره گیری از پروژه ها می شود.

نیروی دریایی سپاه در رزمایش اقتدار پیامبر اعظم 19 در خلیج فارس تصاویر یکی از مین های پیچیده  
خود را برای نخستین بار منتشر کرد.به گزارش ایسنا، این مین قابلیت های متفاوتی نسبت به دیگر 
مین های دریایی دارد. همچنین اعلام بخشی از قابلیت های آن نیز تاکنون محرمانه مانده است.صبح 
روز جمعه )۵ بهمن( در منطقه عمومی رزمایش، یک کشتی تجاری انگلیسی، باوجود اعلام منطقه 
خطر در محدوده شمال خلیج فارس برای رزمایش نیروی دریایی، به این محدوده نزدیک می شد که 
با هوشیاری قایق های گشتی نیروی دریایی سپاه و تغییر مسیر، از محل رزمایش دور شد.رزمایش 
اقتدار پیامبر اعظم 19 نیروی دریایی سپاه پاسداران در آب های خلیج فارس و استان های بوشهر و 

خوزستان از صبح جمعه آغاز شد.

یک فعال سیاسی گفت: با توجه به اینکه در سال ۳۰۰ روز آفتابی داریم، باید از نور خورشید برای تولید انرژی استفاده کنیم.
محمدکاظم انبارلویی در گفت وگو با ایسنا، درباره اهمیت رفع مشکل ناترازی ها در بخش انرژی، اظهارکرد: ایران در زمینه 
تولید نفت، گاز  و برق رتبه های بالایی در دنیا داشــته و طبیعتا نباید مشــکل انرژی در کشورمان وجود داشته باشد. برخی 
کشــورها از وجود لوله کشــی گاز برای منازل در ایران تعجب می کنند، چون این مساله در دنیا نادر است. ما هر سال درگیر 
ناترازی بوده ایم، ولی امسال مشکل ناترازی خیلی بیشتر شده است. سوء مدیریت در ایجاد این مشکل وجود داشته است.وی 
ادامه داد: با شــناختی که از توانمندی دولت و پی گیری خود رئیس جمهور برای حل این مشکل سراغ داریم، اطمینان دارم 
این مشکل به سرعت حل خواهد شد و مسئولان مربوطه، مشکل ناترازی  انرژی را برای بخش خانگی و صنعتی رفع خواهند 
کرد، اما باید از اسراف هم جلوگیری شود. پویشی که رئیس جمهور به نام »دو درجه کمتر« آغاز کرد، تاثیر خیلی زیادی در 
کاهش مصرف انرژی داشت. البته یک دلیل اسراف، ارزان بودن انرژی در ایران است، ولی مردم باید قدر این نعمت را بدانند 

و با مدیریت مصرف، به صرفه جویی کمک کنند.

در رزمایش پیامبر اعظم 19 صورت گرفت

رونمایی از مین های پیچیده  نیروی دریایی 
سپاه

از نعمت نور خورشید برای تولید انرژی بیشتر استفاده کنیم
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گزیده خبرگزیده خبر رونق »انرژی تجدید پذیر« رویکرد جدید دولت در استان سمنان

ســمنان- همزمان با روی کار آمدن دولت چهاردهم و نخســتین استاندار این دولت 
در ســمنان، به نظر می رسد رونق انرژی خورشــیدی و تولید انرژی های تجدید پذیر 
رویکرد جدید دولت شده است.خبرگزاری مهر، محمد حسن مقدم نیا؛ دولت چهاردهم 
در شرایطی روی کار آمد که استان سمنان مانند دیگر نقاط کشورمان، با ناترازی های 
انرژی روبرو بود و دولت سیزدهم هم با دشواری و با استفاده از آخرین توان نیروگاه ها 
توانســته بود تا حــدودی جلوی قطعی های بــرق و گاز را بگیرد. دو نیروگاه شــهید 
بســطامی و شــهید باکری در شــاهرود و سمنان، ســوخت مورد نیاز خودشان را در 
راســتای تولید برق نداشــتند و اســتفاده از مازوت هم در کنار فشار مضاعفی که به 
این نیروگاه ها می آورد، ســبب فرسودگی قطعات شده است که در دراز مدت می تواند 
حتــی به تعطیلی موقت بخشــی از ایــن نیروگاه ها برای تعمیر و یــا تعویض قطعات 
منجر شــود.۳۱۰ روز آفتابی در استان سمنان یکی از کارکنان نیروگاه های مذکور که 
البته نخواســت نام خود را فاش کند در گفتگو با خبرنگار مهر، و در توضیحی بســیار 
کوتاه اعلام کرد: »فشــار مضاعفی که در دو ســال اخیر به این نیروگاه ها وارد شــده، 
ســبب بروز خسارات میلیاردی شــده است و امروز هر دو نیروگاه استان با کمبود گاز 
روبرو هســتند زیرا گاز مورد نیاز آنها تأمین نمی شود در دولت قبل فشار مضاعفی بر 
ایــن نیروگاه ها آمد تا برق تولید کننــد و در دولت جدید هم اصلًا امکان وارد آوردن 
فشــار بیشتر نیست زیرا قطعات همین حالا هم با مشــکل روبرو هستند«شگفت آور 
اینکه چهار ســال قبل در شاهرود کنفرانســی درباره معدن با حضور جمعی از اساتید 
دانشــگاه های دنیا مانند انگلستان و روسیه و برزیل و… را برگزار کرد و در آن اساتید 
دانشــگاه انگلستان اعلام داشتند که در اروپا برای ۱۶۰ روز آفتابی نیز میلیون ها دلار 
هزینه انرژی خورشــیدی می شود و چطور در استانی مانند سمنان با عدد باور نکردنی 
۳۱۰ روز آفتابی از چنین امکانی بهره گیری نمی شود!پس باید چه کرد؟ آیا باید دست 
روی دست گذاشت تا شاید عســلویه برای نیروگاه شهید باکری سمنان گاز بفرستند 
و این نیــروگاه برای مردم برق تولید کند؟ جالب اینجا اســت که بیش از دو دهه ای 

می شــود که در استان سمنان صحبت از نیروگاه های تجدید پذیر مانند خورشیدی ها، 
مطرح می شــود اما هنوز هم نتوانســته ایم شــاهد تولید برق قابل ملاحظه ای از این 
طریق باشــیم.رونق »انرژی تجدید پذیر« رویکرد جدید دولت در استان سمنان وجود 
۲ نیروگاه خورشیدی در استان سمنان رضا نیک سرشت کارشناس اقتصاد و انرژی در 
گفتگو با خبرنگار مهر، می گوید: دو نیروگاه خورشیدی یک دهه است که در سمنان و 
دامغان در حال ساخت هستند و در مجموع یک فاز از نیروگاه دامغان به بهره برداری 
رسیده اما میزان تولید برق این نیروگاه آنقدر ها نیست که بتواند نیاز مهمی از استان 
ســمنان را برطرف کند مضافاً بر اینکه قرار بود تا برنامه هفتم توســعه ۱۰ درصد از 
برق استان ســمنان از طریق نیروگاه های تجدید پذیر و طبیعی تأمین شود اما آنطور 
که برخی کارشناســان بیان می کنند حتی نیمی از این هدف گذاری هم محقق نشده 
اســت. نیک سرشت ابراز کرد: این مسائل نشــان می دهد که به خصوص در دو دهه 
اخیر نگاه درســتی به استفاده از نیروگاه های خورشیدی و انرژی تجدید پذیر در بین 
مسئولان استان ســمنان وجود نداشته و ظرفیت های سرمایه گذاری هم یکی پس از 
دیگری طبیعتاً از دســت رفته اند.وی با بیان اینکه اســتان سمنان دارای ظرفیت های 
عظیم سرمایه گذاری انرژی خورشیدی با توجه به ۳۱۰ روز آفتابی و کویرهای متنوع 
و همچنین انرژی بادی به خصوص در شــمال شهرســتان دامغان و همچنین شاهرود 
و مهدیشــهر دارد که از آن. ها بهره برداری درســتی نشده است، افزود: تأمین انرژی 
طبیعی و خدادادی حلقه مفقوده اســتان سمنان محســوب می شود.گام رو به جلوی 
دولتی ها حالا اما دولت جدید با توجه به ناترازی هایی که موجود اســت، عزم جدی را 
برای بهره گیری از ظرفیت نیروگاه های طبیعی دارد. چندی قبل اســتاندار سمنان به 
همراه نمایندگان استان در مجلس شــورای اسلامی با مسعود پزشکیان دیدار کردند 
و یکــی از مباحث مهم مطروحه در آن دیدار مقوله انــرژی بود.محمد جواد کولیوند 
اســتاندار ســمنان در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره ثمرات ایــن دیدار بیان کرد: 
یکی از مباحثی که در این دیدار مطرح شــد، مقوله انرژی خورشــیدی و نیروگاه های 

طبیعی بود طبق اعلام شــرکت برق هم اکنون ما در اســتان ۳۵ مــگاوات انرژی از 
طریق نیروگاه های خورشــیدی تأمین می کنیم و لذا نیاز است که این میزان ظرفیت 
تولیدی افزایش پیدا کند زیرا اســتان سمنان ظرفیت های عظیمی در این زمینه دارد.

کولیوند با بیان اینکه خوشبختانه در دیدار با رئیس جمهور مجوز ۵۳۵ مگاوات تولید 
انرژی خورشــیدی در اســتان سمنان صادر شــد، که این امر می تواند تحول عظیمی 
را در زمینه انرژی خورشــیدی در اســتان ایجاد کند، ابراز داشت: سقف تولید انرژی 
خورشــیدی اســتان ســمنان نیز در این دیدار که وزیر نیرو نیز در آن حضور داشت 
به دو هزار و ۴۰۰ مگاوات رســید. وی با بیان اینکه ایــن افزایش ظرفیت با توجه به 
اینکه اســتان سمنان بیش از ۳۰۰ روز آفتابی دارد یک امکان بزرگ برای ما محسوب 
می شــود، افزود: به دنبال تأمین زمین و همچنین جذب سرمایه گذاران مناسب برای 
راه اندازی نیروگاه های خورشــیدی در اســتان سمنان هســتیم و از این امر حمایت 
می کنیم.رونق »انرژی تجدید پذیر« رویکرد جدید دولت در استان سمنان راه اندازی 
کارگروه جدید برای پیگیری اموریکی دیگر از اتفاقات خوبی که در استان سمنان رخ 
داده کارگروه ویژه احداث نیروگاه های تجدید پذیر با دســتور اســتاندار سمنان است 
آن طور که محمد رضا صادقی معاون اقتصادی اســتاندار بــه خبرنگار مهر، می گوید: 
این کارگروه به صورت تخصصی احداث نیروگاه های تجدید پذیر بادی و خورشــیدی 
در اســتان را دنبال و در صدد رفع موانع آن نیز اســت.صادقی با بیان اینکه شــرکت 
برق و برق منطقه ای، منابع طبیعی، اقتصاد دارایی، ســازمان مدیریت، شــهرک های 
صنعتی، محیط زیســت، امور اراضی، اتاق بازرگانی و … اعضای این کارگروه هستند 
که به دستور استاندار سمنان راه اندازی شده است، ابراز داشت: تسریع در روند ایجاد 
نیروگاه ها و تهیه طرح های مناسب برای پیشنهاد به سرمایه گذاران و ارائه مشوق های 
احتمالی در این زمینه و… در زمره وظایفی اســت که بر عهده این کارگروه گذاشــته 
شــده است.دولتی ها از بروکراســی دوری کنند به نظر می رسد که استانداری سمنان 
عزم جدی را برای سرانجام رساندن ســرمایه گذاری ها در احداث نیروگاه های بادی و 
خورشــیدی به کار بســته و این همان موضوعی است که در ســال های اخیر مدیران 
ما کمتر به آن توجه داشــتند و شــاید یکی از دلایل این کم توجهــی نیز دیر بازده 
بودن طرح های مرتبط با انرژی باشــد زیرا مدیران ارشــد غیربومی استان دست کم 
در دو دهه اخیر بیشــتر اهل کارهایی بودند که در دوران مدیریتی آنها جواب دهد تا 
بتوانند به عنوان عملکرد خودشــان بیان کنند.اما باید به این نکته هم اشــاره کرد که 
نباید عزم خوبی که حالا بر روی انرژی های طبیعی پدید آمده در ســیکل بوروکراتیک 
گرفتار شــود. متأسفانه تجارب مردم استان سمنان نشــان می دهد که هر وقت برای 
هر پدیده ای کارگروهی تشــکیل شد، یعنی قرار است ماه ها و ماه ها مدیران ده ارگان 
دولتی گرد هم بیایند و در جلســات دور میــز بر ضرورت یک امر تاکید کنند و بروند 
در نتیجــه بهتر اســت دولت بدون معطلی به دنبال جذب ســرمایه گــذار داخلی و 
خارجی باشد.حالا که سمنان به عنوان پایتخت جاده ابریشم ایران هم در کنسرسیوم 
گردشگری با حضور ۲۰ کشور دنیا از جمله چین و قزاقستان و… حضور دارد بهترین 
فرصت اســت تا ظرفیت های ســرمایه گذاری را با ســرمایه گذاران خارجی در میان 
بگــذارد و بتوان از این ظرفیــت به نوعی بهره کافی را برد.مجمع نمایندگان اســتان 
ســمنان نیز به شــدت به دنبال جذب سرمایه گذار و تســهیل در ایجاد نیروگاه های 
خورشــیدی و بادی در استان سمنان اســت اما مشکل اینجا است که در برخی موارد 
شــاهد بروز برخی رقابت ها در بین نمایندگان هستیم که می تواند ضربه زننده باشید 
و لــذا باید توجه به وفاق و همدلی را در اولویت قرار داد تا در نهایت بتوانیم اســتان 

سمنان را به صورت یکپارچه و متوازن توسعه دهیم.

اوپک پلاس هنوز به درخواست رئیس جمهور آمریکا، برای پایین بردن قیمت نفت، واکنشی 
نشان نداده است.به گزارش ایسنا، دونالد ترامپ، پنج شنبه گذشته، اعلام کرد از عربستان 
ســعودی و اوپک خواسته است قیمت نفت را پایین بیاورند. این درخواستی بود که رئیس 
جمهور آمریکا در دوره اول حضور در کاخ سفید، اغلب تکرار می کرد.فیصل الابراهیم، وزیر 
اقتصاد عربستان سعودی، در اظهارنظری درباره صحبت های ترامپ، روز جمعه، در مجمع 
جهانی اقتصاد در داووس سوئیس، گفت: عربستان سعودی و اوپک به دنبال ثبات بلندمدت 
بازار نفت است. وزیر اقتصاد عربستان گفت: موضع عربستان، موضع اوپک، ثبات بلندمدت 
بزار برای تضمین عرضه کافی در برابر تقاضای رو به رشــد است.گروه تولیدکنندگان نفت 
اوپک پلاس می گوید قیمت نفت خاصی را هدف نگرفته و قصد دارد برنامه ای را برای افزایش 
تولید از آوریل ســال ۲۰۲۵ آغاز کند. برنامه مذکور، تاکنون، چندین بار به دلیل تقاضای 
ضعیف، به تاخیر افتاده اســت.یک نماینده اوپک پلاس با اشاره به اظهارات رئیس جمهور 
آمریکا، به رویترز گفت: تصور می کنم که این اظهارات همسو با سیاست تسهیل محدودیت 
عرضه اوپک در آوریل اســت.اوپک و دفتر ارتباطات دولت عربستان، در این باره، اظهارنظر 
نکرده اند.چندین عضو اوپک، از جمله امارات عربی متحده و عراق، این گروه را برای افزایش 
سریع تر تولید تحت فشــار قرار داده اند و استدلال می کنند که آنها، سرمایه گذاری زیادی 
برای توسعه ظرفیت تولید خود انجام داده اند.دونالد ترامپ، روز پنج شنبه، در مجمع جهانی 
اقتصاد، خطاب به رهبران جهانی وعده داد که دوره دوم ریاست جمهوری خود از معیارهای 

بازار آزاد در داخل و خارج آمریکا صرفنظر می کند.اعضای اوپک پلاس در حال حاضر، ۵.۸۶ 
میلیون بشــکه در روز از تولیدشان معادل حدود ۵.۷ درصد تقاضای جهانی را در مجموعه 
اقداماتی که از سال ۲۰۲۲ برای حمایت از بازار به اجرا گذاشته اند، محدود کرده اند.قیمت 
نفت در ابتدای سال میلادی جاری، سیر صعودی یافت و نفت برنت در ۱۵ ژانویه، به حدود 
۸۳ دلار در هر بشــکه رسید که بالاترین رقم از ماه اوت است و تحت تاثیر نگرانی نسبت 
به تاثیر عرضه تحریم های آمریکا بر روســیه بوده است. قیمت ها از آن زمان کاهش یافته 
و نفت برنت در معاملات روز جمعه، به کمتر از ۷۹ دلار در هر بشــکه رســید.اکثر اعضای 
اوپک، به شدت به درآمد نفت وابسته هستند و بودجه آنها با قیمت ۸۰ دلار در هر بشکه 
یا بالاتر، متوازن می شود.رئیس جمهور آمریکا همچنین گفت که اگر قیمت ها کاهش یابد، 
جنگ روسیه و اوکراین بلافاصله پایان خواهد یافت. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین، 

روز جمعه، در واکنش به این اظهارات گفت که مناقشه بر سر امنیت ملی است نه نفت.
ترامپ در دوره اول ریاست جمهوری خود، اغلب از اوپک و عربستان سعودی خواست تا با 
افزایش تولید، قیمت ها را پایین بیاورند در حالی که نظرات او درباره اوپک، گاهی اوقات تاثیر 
بیشتری بر قیمت ها نسبت به اوپک دارد.بر اساس گزارش رویترز، اوپک پلاس این فرصت 
را دارد که سیاست خود را در جلسه کمیته مشترک نظارت وزیران در ۳ فوریه بررسی کند. 
بنا بر رویه قبلی اوپک پلاس، انتظار می رود در اوایل ماه مارس، تصمیمی برای ادامه افزایش 

قیمت در آوریل گرفته شود.

حکم قانون برای احداث ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه توسط صنایع انرژی بر

مدیرعامل شــرکت توانیر بــر لزوم تقویت فعالیت بورس انرژی تاکید کــرد و با بیان این که در 
حــال حاضر امــکان خرید برق برای مصارف بیش از ۳۰ کیلووات از بورس انرژی فراهم اســت، 
گفت: برنامه این اســت که به تدریج فضای رقابتی شکل گرفته و واحدهای کوچکتر هم بتوانند 
برق خود را از بورس انرژی تامین کنند.به گزارش ایســنا، نشست شورای انسجام بخشی صنعت 
برق استان اصفهان با حضور مدیرعامل شرکت توانیر و مدیران شرکتهای برق منطقه ای و توزیع 
نیروی برق اســتان و شهرســتان اصفهان به میزبانی برق منطقه ای اصفهان برگزار شد.مصطفی 
رجبی مشهدی در این نشست به تشریح برنامه های پیش بینی شده برای کاهش ناترازی تولید و 
مصرف به ویژه عبور موفق از اوج بار سال آینده پرداخت و گفت: قانون مانع زدایی از توسعه صنعت 
برق ظرفیت های خوبی دارد که باید با پیگیری اجرایی شــدن و استفاده از آن بتوانیم مشکلات 
را کاهش دهیم.رجبی مشــهدی با اشاره به این که براســاس ماده ۴ این قانون، صنایع انرژی بر 
موظف هستند ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه احداث کنند، تصریح کرد: صنایع در صورت عدم احداث 
نیروگاه، مشمول برنامه های مدیریت مصرف قرار خواهند گرفت. از این رو برق مورد نیاز خود را 
یا باید از تابلوی برق سبز و تابلوی برق آزاد تامین کنند و یا با استفاده از اوراق برق در دوره اوج 
مصرف نسبت به رفع نیاز خود اقدام کرده و بر اساس آن به طور مثال کولرهای فرسوده مناطق 
گرمســیر را تعویض کنند.وی همچنین به تابلوی برق آزاد اشاره کرد و گفت: احداث کنندگان 
نیــروگاه می توانند برق خود را در تابلوی بــرق آزاد با قیمت های جذاب عرضه کنند، چرا که در 
آنجا مشتریانی با نیاز به برق دائم و بدون قطعی حضور دارند.وی در ادامه خاطرنشان کرد: گواهی 
صرفه جویی نیز ظرفیت خوبی است که برای روشنایی معابر اجرا شده و باید برای لوازم خانگی 
به ویژه وسایل سرمایشی نیز اجرایی شود.رجبی مشهدی همچنین از توافق توانیر و ساتبا برای 
تفویض همه اختیارات مربوط به احداث نیروگاه های خورشــیدی تا ۵ مگاوات به شــرکت های 
توزیع برق هر اســتان خبر داد و با اشاره به طرح دیگر ساتبا برای احداث ۱۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
۳ مگاواتی خورشیدی توسط شرکتهای توزیع نیروی برق، گفت: کار ما فراهم کردن زمین برای 
ساختگاه این ۵۰۰ نیروگاه است. هم سرمایه گذار داخلی و هم سرمایه گذار خارجی آمادگی دارند 
که به ســرعت اقدام به احداث این نیروگاه ها کنند.مدیرعامل توانیر در ادامه اظهار کرد: براساس 
گزارش هواشناســی، زمستان امسال ۳ درجه خنک تر از پارسال است که موجب شده تا مصرف 
گاز افزایش یابد و این موضوع، گازرسانی به نیروگاه ها را با دشواری مواجه ساخته است، اما به نظر 
می رســد ظرف ۲ تا ۳ هفته آینده این وضعیت تغییر کرده و شرایط تولید برق بهبود یابد،البته 
وضعیت مخازن ســوخت نیروگاه ها تحت کنترل قرار دارند و انشاالله شرایط پایداری برای تولید 
برق خواهیم داشت.وی با تاکید بر جمع آوری رمزارزهای غیرمجاز به عنوان یکی از ۱۴ مگاپروژه 
وزارت نیرو برای عبور موفق از اوج بار سال آینده، خواستار آن شد که پرداخت پاداش به کسانی 
که در شناسایی مراکز استخراج غیرمجاز رمزارز کمک می کنند با جدیت بیشتری پیگیری شود.

مدیرعامل توانیر سپس با اشــاره به توافق صورت گرفته با شهرک های صنعتی بزرگ در استان 
تهران گفت: این صنایع در حال تجهیز خود به نیروگاه های خورشــیدی هســتند تا در اوج بار 
تابســتان مشکلی نداشته باشند. این سیاستی است که باید در شهرکهای صنعتی دیگر استانها 
هم دنبال شــود.رجبی مشهدی تصریح کرد: برای چاه های کشاورزی هم با وزارت جهاد و ساتبا 
توافق شده که اگر به پنلهای خورشیدی مجهز شوند، علاوه بر رفع محدودیت، برق تولیدی شان 
نیز به نرخ تجدیدپذیر خریداری خواهد شد.مدیرعامل توانیر در پایان خاطرنشان کرد: بهینه سازی 
مصرف برق چاه های کشــاورزی می تواند تــا ۵۰ درصد مصرف برق این چاه ها را کاهش دهد.، 

البته این امر مشروط به آن است که تسهیلات لازم برای این منظور در اختیارشان قرار گیرد.

وعده یکساله برای تکمیل راه آهن 
شلمچه - بصره

احداث خط ریلی شــلمچه - بصره که از 
حدود ۲۰ ســال پیش فراز و نشیب های 
بســیاری را طی کــرده اســت، به نظر 
می رســد با تخصیص اعتبــار ۲۹ هزار 
میلیــارد تومانی از منابــع دولت و ۴۱ 
میلیــون دلار از منابع ارزی که چند روز 
پیش برای آن مصوب شــد، یک قدم به 
پایان نزدیک تر شــده و آنطــور که وزیر 
راه وعده داده، این پروژه تا یکسال دیگر 
تکمیل می شود و به بهره برداری می رسد.

به گزارش ایســنا، آن طور که در برخی 
منابع گفته شده پروژه احداث راه آهن شلمچه - بصره از حدود ۴۰ سال پیش طراحی و از 
حدود ۲۰ سال پیش عملیات اجرایی آن آغاز شده و در نهایت شهریور سال گذشته احداث 
این خط ریلی کلید خورده است.احداث این خط ریلی ۳۲ کیلومتری قرار است با همکاری 
دو کشــور ایران و عراق طی ۱۸ ماه و با احداث پلی بر روی رودخانه اروند در محل جزیره 
سندباد در شــهر بصره، پل با دهانه بازشو با قابلیت کشتیرانی، پل بزرگ بر روی رودخانه 
اروند رود) شط العرب(، ۱۶ کیلومتر عملیات مین روبی و احداث پایانه مرزی عملیاتی شود.

براساس آخرین اطلاعات منتشــر شده از سوی  راه آهن جمهوری اسلامی ایران تا کنون 
۸۲۰۵ مین و مهمات در این مسیر کشف و امحاء شده و حدود پنج کیلومتر از مسیر نیز 
پاکسازی شده است.هدف از طراحی و اجرای این پروژه ریلی، اتصال دو کشور ایران و عراق 
با ریل به یکدیگر، امکان ســفر ریلی با رفاه بالا برای زائران ایرانی عتبات عالیات و زائرین 
عراقی مشهد مقدس و کمک به افزایش تعاملات دو کشور است و راه اندازی این خط می 
تواند مزایای زیادی داشــته باشــد و افق جدید حمل و نقلی برای هر دو کشور ایجاد کند.

جبارعلی ذاکری - مدیرعامل شرکت راه آهن - در تشریح آخرین وضعیت راه آهن شلمچه 
بصره به ایسنا گفت: در خصوص این پروژه راه آهن ایران سه تعهد دارد. اول تکمیل ایستگاه 
و خطوط ایستگاهی در شلمچه است که با هماهنگی منطقه آزاد اروند، اراضی فاز اول آن 
منطقه تملک و در اختیار راه آهن قرار گرفته است و پیمانکار برای آماده سازی، حصارکشی 
و احداث خطوط آماده شــده است. امیدواریم بحث احداث ساختمان ایستگاه نیز به زودی 
توسط پیمانکار مربوطه شروع شود. تاییدیه مین روبی ها به تدریج صادر می شودوی افزود: 
بخش دوم کار مین روبی در طول شــلمچه تا بصره اســت. پیش بینی های اولیه به طول 
۱۴کیلومتر به عرض ۶۰ متر است و راه آهن ایران و عراق پیگیر آن هستند. تا کنون بیش 
از شــش کیلومتر از این مسیر مین روبی شده که توسط دولت عراق تاییدیه مین روبی ها 
به تدریج در حال صدور اســت.مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران تصریح 
کرد: سومین بخش نیز احداث پل در شط العرب بوده که پل بزرگی است و خوشبختانه ۲۶ 
شمع کوبی انجام شده است و بعد از سفر رییس جمهور به عراق نقدینگی مورد نیاز پروژه 
نیز تزریق شده است و امیدواریم تعهدات دولت ایران عملیاتی شود.وی همچنین عنوان کرد 
که تعهدات دولت عراق نیز استقرار پیمانکار زیرسازی بوده که یک شرکت اسپانیایی قرارداد 
آن را بسته است و امیدواریم طی ماه آتی شاهد فعالیت اجرایی و آغاز عملیات زیرسازی در 
آن محور باشیم.اختصاص ۲۹ هزار میلیارد تومان از منابع دولتیاهمیت این پروژه ۲۰ ساله 
نیز در سفر رییس جمهور و هیات همراه به خوزستان در روزهای گذشته نیز بیش از پیش 
نمایان شــد؛ به طوری که مسعود پزشکیان اخیرا اعلام کرده که ۲۹ هزار میلیارد تومان از 
منابع دولت و ۴۱ میلیون دلار از منابع ارزی برای مسیر شلمچه - بصره مصوب شده است.

همچنین فرزانه صادق - وزیر راه و شهرسازی - نیز که در این سفر رییس جمهور را همراهی 
می کرد، وعده داد که این پروژه تا پایان سال ۱۴۰۴ یعنی حدود یکسال دیگر تکمیل خواهد 

شد و به بهره برداری می رسد.

رکوردشکنی افزایش تولید گاز در 
فصل پاییز

پیگیری های صورت گرفته از شــرکت ملی نفت ایران نشــان می دهد تولید گاز در فصل پاییز 
رکورد های جدیدی را ثبت کرده است.به گزارش خبرنگار مهر، یکی از مسائل مهم حل ناترازی 
در بخش انرژی در کنار کنترل مصرف مسئله افزایش تولید نفت و گاز است.در همین رابطه امین 
نوربخش کارشناس انرژی در گفتگو با خبرنگار مهر می گوید: ما هم در تولید و هم مصرف دچار 
چالش هستیم؛ از طرفی تولیدمان در مقایسه با ذخایری که داریم کم است.وی ادامه داد: می توان 
گفت تولید نسبت به ذخایر موجود کم است و باید حجم تولید را افزایش داد و حتی آن را به دو 
برابر برسانیم و هم به لحاظ مصرف آن را کاهش دهیم تا بخشی از ناترازی به وجود آمده را جبران 
کنیم.به گفته این کارشناس انرژی، روندی که برای کاهش مصرف سوخت های فسیلی آغاز شده 
به این دلیل است که قدرت های بزرگ به ویژه اروپا دسترسی چندانی به انرژی ندارند و هر چقدر 
ادامه پیدا کند کشــورهای بیشــتری را همراه خود می کند و ما اگر در سه تا پنج دهه پیش رو 
که تقاضای مناسبی برای سوخت های فسیلی وجود دارد اگر تولید را افزایش ندهیم در دوره ای 
مجبور به فروش نفت و گاز می شویم که مشتری برای آن نیست و قیمت ها به شدت کاهش پیدا 
می کند به همین دلیل در عرضه و تولید باید به فکر افزایش باشیم.به گزارش مهر، شرکت ملی 
نفت ایران به عنوان متولی تولید نفت و گاز کشور در سال جاری اقداماتی را در راستای افزایش 
تولید انجام داده است که از جمله این اقدامات می توان به افزایش تولید گاز خام به میزان بیش 
از ۳۱ میلیون متر مکعب در روز در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته اشاره کرد.این افزایش 
تولید طبیعتاً منجر به افزایش تحویل گاز به شرکت ملی گاز شده است که براساس اطلاعات به 
دســت آمده افزایش تحویل گاز خام به شرکت ملی گاز جهت مصرف شبکه سراسری به میزان 
بیش از ۲۲ میلیون متر مکعب در روز در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رسیده است.بررسی 
وضعیت تولید نفت و گاز از مرداد تا آذرماه نشان می دهد چند اقدام همزمان موجب شده است تا 
تولید نفت و گاز در این مدت افزایش یابد که اولین اقدام مدیریت زمان و کاهش مدت تعمیرات 
اساسی برنامه ریزی شده تأسیسات طی هماهنگی با پالایشگاه های گازی بوده است که به عنوان 
نمونه می توان به حذف تعمیرات اساسی سکوها و پالایشگاه فاز ۱۴ و میدان تابناک با پذیرش و 

مدیریت ریسک تا فصل تعمیرات اساسی سال آینده عنوان کرد.

فعالیت کارخانه های چین احتمالاً برای چهارمین ماه در ماه ژانویه افزایش یافته است که نشان دهنده قدرت بخش عرضه در اقتصاد شماره دو 
جهان است که در حال آماده سازی برای افزایش تعرفه های آمریکاست که می تواند تقاضای داخلی را تضعیف و فشارهای کاهش تورم را تقویت 
کند.به گزارش ایسنا، نظرسنجی رویترز از ۱۸ اقتصاددان پیش بینی می کند که شاخص رسمی مدیران خرید در ۵۰.۱ باقی بماند، که مطابق 
با نرخ دسامبر و بالاتر از آستانه ۵۰ است که رشد را از انقباض فعالیت جدا می کند.اقتصاد ۱۸ تریلیون دلاری چین به هدف رشد دولت یعنی 
حدود ۵ درصد در سال ۲۰۲۴ رسید، اما به صورت نابرابر که با صادرات و تولید صنعتی بسیار بیشتر از خرده فروشی بود و نرخ بیکاری به طور 
مداوم افزایش یافت.تهدید دونالد ترامپ، رئیس جمهور ایالات متحده مبنی بر اعمال تعرفه تنبیهی ۱۰ درصدی بر کالاهای وارداتی چین در 
اول فوریه به منظور فشار بر پکن خطراتی را نشان می دهد که اقتصاد چین چقدر به صادرات برای رشد متکی است.مازاد تجاری چین در سال گذشته به حدود یک تریلیون دلار رسید، 
زیرا تولیدکنندگان به دنبال انتقال ســهام به خارج از کشــور برای مقابله با تقاضای ضعیف داخلی بودند. سیاســتگذاران متعهد شده اند که محرک های بیشتری را در سال ۲۰۲۵ اعمال 
کنند، اما تحلیلگران نگرانند که این محرک ها بر ارتقای صنعتی و زیرساخت ها متمرکز بماند که می تواند ظرفیت مازاد کارخانه ها را بدتر ومصرف را تضعیف کند و فشارهای کاهش تورم 

را افزایش دهد.

ترامپ، هزینه های میلیاردی وزارت انرژی آمریکا را تا زمان بررسی جامع منطبق بودن اقدامات این نهاد با اولویت هایش، فریز کرد.به گزارش ایسنا، بر 
اساس یادداشت اینگرید کولب، وزیر انرژی موقت آمریکا، فریز هزینه ها شامل کمک های مالی، وام ها، تدارکات، مطالعات و حتی تصمیمات پرسنلی 
می شــود و عملا، بودجه ۵۰ میلیارد دلاری این وزارتخانه را متوقف می کند.فریز بودجه وزارت انرژی، فراتر از اقدامات اداری، ضربه مســتقیمی به 
سیاست های اقلیمی دوران بایدن است. دفتر برنامه وام وزارت انرژی آمریکا که ۳۱.۲ میلیارد دلار تعهدات مشروط برای شرکت های فناوری انرژی را 

در اختیار دارد، اکنون با محدود شدن شدید بودجه خود روبروست. سایر اهداف مهم مانند پاکسازی زباله هسته ای و تعمیرات ذخایر نفت اضطراری، به همین وضعیت، متوقف شده اند.
این فرمان، منعکس کننده دستورالعمل قبلی ترامپ برای مسدود کردن وجوه مرتبط با قانون کاهش تورم بایدن و یک قانون زیرساختی دو حزبی است که تحت هر دو قانون، میلیاردها 
دلار برای طرح های انرژی پاک اختصاص یافته بود.ترامپ که از ســوخت های فســیلی به عنوان سنگ بنای سیاست انرژی خود دفاع می کند، به صراحت اعلام کرده است که هزینه های 
متمرکز بر اقلیم دیگر اولویت فدرال نیست. وزارت کشور نیز در اقدامی مشابه، لیزینگ برای پروژه های بادی و خورشیدی را در زمین ها و آب های فدرال، متوقف کرده است.در حالی که 
هدف دولت ترامپ، این است که پتانسیل انرژی آمریکا را با کاهش کاغذ بازی اداری، آزاد کند، منتقدان استدلال می کنند که توقف سرمایه گذاری در فناوری های نوآورانه، امنیت انرژی 

در بلندمدت را به خطر می اندازد.

فریز بودجه ۵۰ میلیارد دلاری وزارت انرژی آمریکا توسط ترامپاقتصاد شماره دو جهان قدرتمند شد

سکوت اوپک پلاس در برابر درخواست رئیس جمهور آمریکا
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زمانى معلم مدرســه بودم و هر روزم را با بچه هاى متولد دهه هفتاد و 
هشــتاد كه آن زمان در مقطع ابتدايى بودند شروع مى كردم . مدرسه 
هاى حنوب تهران  ســاختمان هاى قديمى و فرسوده كه آن زمان گرد 
ســاليان بر آن ها سايه انداخته ، مدرســه هايى كه «زنگ هنر» را به 
كلاس« رياضى و علوم» تغيير مى دهند مدارسى كه فكر مى كنند  اگر 
دانش آموز بيشــتر براى رياضى و علوم وقت بگذارد، برايش بهتر است 
تا چيز بى خاصيتى به اسم «زنگ هنر».و متاسفانه نا آگاهانى بودند در 
مقام مدير يا معلم كه نمى دانستند ونمى دانند هنر، هم رياضيست هم 
علوم، هم تعليمات اجتماعيســت هم زبــان . بگذريم، از آن زمان ها تا 
اكنون با دهه هفتادى ها و دهه هشتادى ها در تعامل بوده ام دهه اى كه 
در آن زمان بين كلاس هاى دوم تا پنجم ابتدايى در نوسان بوده اند به 
جهت شغل معلمى كه داشتم اين نسل به شدت با نسل هاى قبل خود 
تفاوت هاى اساســى داشتند و دارند اين تفاوت چه در نگاه به پيرامون 
زندگى و چه در تعامل با هم نســل هاى خود به شــدت ديده مى شود 
حتى  بر خورد با آنچه زندگى مى ناميم. اين نسل اكنون جوان هاى 18 
تا بيست ساله هستند اولين چيزى كه هميشه مرا متعجب مى كرده بى 
خيالى و از آن مهم تر« بى تفاوتى» اين نسل است. بى تفاوتى كامل و 
بى نقصى كه گاهى اوقات شما را شگفت زده مى كنند. بى تفاوتى نسبت 
به همه چيز و همه كس، شجاعتشــان رنگى از بى تفاوتى مزمن دارد.
حتى شــجاعت و به اصطلاح غيرتشان يك سر در بى تفاوتيشان دارد، 
نسل «بازى هاى كامپيوترى» تصورش از شجاعت بسيار متفاوت است 
با تصور ديگر نسل ها از شــجاعت، نترسيشان هم از بى تفاوتى آن ها 
ست كه تغذيه مى كند.  نسلى كه زيست جنسى شان هم از بى تفاوتى 
تاثير مى گيرد.كتاب و كتابخوانى را به ديده تمسخر مى نگرند، هر چه 
بخواهند با يك كليك پيدا مى كنند.و پاى صحبتشان كه بنشينى قصه 
گوهاى قهارى هســتند. بدون اينكه  كلاس نگارش و نويسندگى رفته 
باشند.وقتى در اتاقشان تنها نشسته اند و شما تصور مى كنيد در امنيت 
كامل هســتند همان زمان در يك شبكه گسترده اى از همسالانش در 
يك زندگى جمعى ديجيتالى و نامريى سير مى كنند كه نه تنها خانواده 
بلكه براى هيچ كس ديگرى قابل مشاهده نيست دنياى دست نيافتنى و 
بى نهايتى كه نسل  هاى قبلشان نه تصورى از آن داشتند و نه بودنش 
را باور مى كردند . بخواهيم يا نخواهيم اين نســل تربيت شــده شبكه 
هاى اجتماعيست آنچنان در لحظه زندگى مى كنند كه شما را متعجب 
مى كنند كلمه بازى آن معنا و مفهومى كه براى ما داشــت براى آن ها  
معنى ديگرى دارد و به واسطه همين بازى خلبان هستند، بدون اينكه 
هيج دوره اى از خلبانى ديده باشــند .راننده هستند ، بدون اينكه هيچ 
آموزشى ديده باشند. زبان انگليسى را راحت مى فهمند و بكار مى برند 
خاصيت تربيتى آن ها تا آنجا كه مى دانم به واسطه شبكه هاى اجتماعى 
ســطحى و گذراست زياد در بند تفكر و تعمق نيستند. چون در لحظه 
زندگى مى كنند ناگزير از كنار موضوعات مى گذرند شــكارچى پر سر 
و صدايى هستند و بطبع آن اكثراً دست خالى بر مى گردند و به جهت 
ارتباط نوشتارى در شبكه هاى مجازى ( تايپ كلمات) ارتباط گفتارى 
ضعيفى دارند  و باز به همان جهت مقام «بد خط ترين نســل ايرانى» 

برازنده آن هاست.
اين يادداشت قصد ندارد هيچ ارزش گذارى مثبت يا منفى در باره كليت 
اين نســل داشته باشد. صرفاً مشاهداتى است كه با آن مواجه بوده ام و 
ياد آورى اينكه برخورد و تعامل با اين نسل كه آن را  نسل ديجيتال مى 
نامم براى امثال نســل من و ديگران امكان پذير تر باشد.نسلى كه هم 
اينك هم براى شناخت آن بسيار دير شده است و بايد آماده بود كه چند 
سال ديگر آن ها وارد عرصه هاى اجتماعى مى شوند و ارتباط و تعامل 

با آن ها اگر نگوييم سخت  بسيار مشكل خواهد بود.          

نسل ديجيتال
يادداشت: قاسم رحمتى

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری
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كلمه ها قدرتمندندو تاثيرشان ابدى!

DM-p و DM-i هان BYD سدان هاى جديد

BYD چين امروز دو سدان پلاگين هيبريدى هان DM-i و DM-p را معرفى كرد. مدل هان DM-i از پيشرانه 1.5 ليترى هيبريدى 
استفاده مى كند و در حالت برقى شعاع حركتى 200 كيلومترى خواهد داشت. اين مدل با قيمت پايه 27 هزار دلار در دسترس 
خواهد بود. مدل هان DM-p نيز برد مشابهى داشته اما وجود دو پيشرانه برقى باعث مى شود خروجى كل آن به 579 اسب بخار 
برسد. ابتدا به BYD هان DM-i مى پردازيم كه نسخه اى كم توان تر و ساده تر بوده هرچند قيمت پايين ترى نيز دارد. به نظر مى رسد 
اين خودرو در آينده نزديك جزو پرفروش ترين نســخه هاى خانواده هان خواهد بود. البته بايد به برخى موارد جديد هان 2023 
از جمله مدل شمپيون اديشن اشاره كنيم كه شبيه مدل هاى Seal، هان برقى و تانگ بوده و اگرچه استايل ظاهرى و كابين آن 

تغييرى ندارد اما رنگ جديد آبى براى آن در نظر گرفته شده است.

طارمى جانشين زلاتان در ميلان؟
ميلان براى پر كردن جاى خالى زلاتان به 3 مهاجم روى آورده است كه مهدى طارمى نيز در بين آن هاست. به گزارش ايسنا و به نقل 
از گاتزتادلواسپورت، روسونرى بعد از خداحافظى زلاتان ايبراهيموويچ به دنبال يك مهاجم جديد است تا در كنار رافائل ليائو و اوليويه 
ژيرو باشد. اكنون همه نگاه ها به مهدى طارمى، مهاجم ايرانى پورتو است. ديووك اوريگى مثل چارلز دى كتلار خوب ظاهر نشده است. 
علاوه بر اين اوليويه ژيرو پا به ســن گذاشته شده اســت و به همين دليل ميلان بايد يك مهاجم گلزن در تابستان جذب كند. طبق 
گزارش گاتزتا دلو اسپورت، روسونرى سه نام را هدف قرار داده است. اولين گزينه ماركوس تورام، پسر ليليان تورام فرانسوى است كه 
در بوروسيا مونشن گلادباخ بازى كرد. رقابت سختى براى جذب اين بازيكن فرانسوى وجود دارد و پارى سن ژرمن سخت به دنبال او 
است. در صورت ناكامى در جذب اين بازيكن، ميلان به سراغ دو گزينه ديگر خواهد رفت. جانلوكا اسكاماكا از وستهم و مهدى طارمى 
از پورتو ديگر گزينه ها هستند.  مهدى طارمى فصل قبل 22 گل در ليگ به ثمر رساند و با وجود آن كه جوان نيست و 30 سال سن 
دارد ولى مى تواند مكمل خوبى براى تيم پيولى باشد. قرارداد او در سال 2024 به پايان مى رسد و به همين دليل پورتو نمى تواند مبلغ 

زيادى براى او بخواهد. البته نبايد فراموش كرد كه پورتو مطمئناً يكى از بهترين بازيكنان خود را به راحتى نمى فروشد.
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صاحب امتياز : موسسه سخن گستر  مدير مسئول : فاطمه لشكرى

پیشنھاد

چھره روز

كتاب محشر صغرا
كتاب محشــر صغرا يكى از برجسته ترين رمان هاى 
ادبيات لهستان در ســال هاى اخير است. اين كتاب 
اثر تادئوش كونويتسكى – نويسنده و كارگردان اهل 
لهستان و عضو فرهنگستان زبان لهستانى – است كه 
با نيش و كنايه هاى فراوان آن را نوشــته و حكومت 
كمونيستى لهســتان را در كنار حكومت شوروى به 
شــدت مورد انتقاد قرار مى دهد. ايــن رمان پس از 
حدود سى سال از سوى نشر ثالث تجديد چاپ شده 
و هم اكنون در اختيار خوانندگان علاقه مند قرار دارد. 
در ابتداى كتاب نيز گفتگويى جذاب با نويسنده كتاب 
آورده شــده كه موضوعات آن بيشتر پيرامون كشور 
لهستان، شــوروى، اتفاقات بعد از جنگ جهانى دوم 
و ديگر آثار نويســنده است. در بخشى از اين گفتگو 
تادئوش كونويتســكى درباره جايگاه ادبيات در لهستان مى گويد: ادبيات در لهستان اهميتى ملى 
و رهايى بخش دارد، در آمريكا فاقد چنين اهميتى است، علتش اين است كه در لهستان ادبيات، 
زندگى – تاريخ life-history تداوم بخش تاريخ – زندگى history-life و هويت جامعه است. به بركت 
وجود ادبيات بود كه اين جامعه از تمام بداقبالى هايش جان به در برد، اما اين اوضاع و احوال براى 
ادبيات عادات بسيار بدى از قبيل نوكرمآبى يا اين تعهد را هم به بار آورده كه بايد، مثل كليساى 
كاتوليك، با مشــت هاى بالابرده با تمام دشــمنان بجنگد. اين وضعيت به ادبيات بال وپر، آبرو و 
جايگاه داده، اما آن را در حد برآوردن توقعات فرو كاسته است. راوى كتاب نويسنده و روشنفكرى 
ســالخورده است (همان نويسنده كتاب: تادئوش كونويتسكى) كه به تنهايى در آپارتمانش كه در 
دوران استالين ساخته شده زندگى مى كند. آپارتمانى كه مانند خود او فرسوده شده و هنگامى كه 
باران مى بارد آب از سقف آن چكه مى كند. او زير نظر دستگاه سانسور و سركوب زندگى مى كند و 

خيلى وقت است كه ديگر دست به قلم نشده است.

على درودى
نظام الدين سلطان محمد تبريزى، يك نقاش ايرانى بود كه در 
دوران صفوى مى زيست. در تبريز سلطان محمد از محضر استاد 
بهزاد بهره برد، و به ســال 924 قمرى، و پــس از فوت بهزاد، 
جانشين اش در رياست كارگاه هاى سلطنتى گرديد.سبك. سبك 
نگارگرى سلطان محمد، دوره دوم مكتب تبريز شناخته مى شود. 
آثار وى در ميانهٔ نخســت زندگى هنرى، متأثر از شيوهٔ هنرى 
ماقبل صفويان در غــرب ايران بوده، اما پس از آن، جريان هاى 
نوين رايج در دربار صفوى را منعكس مى كند. براى پارهٔ نخست 
مى توان از آثارش در شاهنامه تهماسبى (مشهور به هافتون)، و 
براى پارهٔ متاخر، نگاره هاى وى در ديوان حافظ (1531 تا 1533 
ميلادى) نســخه محفوظ در مجموعه لويى كارتيه پاريس، را 
برشمرد.زندگى نامه: در سال 906 قمرى، شاه اسماعيل صفوى، 
تبريز را فتح كرده و بر كارگاه هاى هنرى بازمانده از آق قويونلوها 
استيلا يافت. در اين ميان سلطان محمد نگارگر نيز به خدمت وى درآمد. در سال 916 قمرى، شاه اسماعيل هرات 
را فتح كرده، وارث دستاوردهاى باشكوه هنرى دربار تيموريان گرديد، و فرزند خردسالش تهماسب ميرزا را به امارت 
آن ديار گماشت. روايت است كه تهماسب در شش سالگى از محضر سلطان محمد نگارگر در تبريز فنون نقاشى را 
آموخت. تهماســب زمانى كه در سال 930 قمرى به تخت نشست، هنرمندانى را از هرات به تبريز منتقل نمود، كه 
از آن ميان كمال الدين بهزاد شاخص ترين آنان است. بهزاد از سال 928 قمرى رياست كتابخانهٔ شاهى و كارگاه هاى 
وابســته به آن را به دستور شاه اسماعيل بر عهده داشت.برخى آثار: خواب رستم، شاهنامهٔ فردوسى، ترسيم 1515 
تا 1522، موزه بريتانيا. برجســته ترين آثار سلطان محمد در شاهنامه تهماسبى، خمسهٔ تهماسبى و ديوان حافظ. 
جلوه گر اســت. سرپرستى صد صفحهٔ نخست از شاهنامهٔ تهماســبى بر عهدهٔ وى بوده، و نگاره هاى دربار كيومرث، 
جشن سده،شكست ديوان به دست تهمورثو كشته شدن ديو سياه به دست هوشنگ از نگاره هاى برجستهٔ وى در اين 
شاهنامه است. همچنين وى آثارى در مثنوى جمال و جلال محمد آصفى، كليات ميرعلى شير نوايى، مثنوى گوى و 

چوگان (خالنامه) عارفى نگارگرى كرده است.

فرھنگ

دانشــمندان از هوش مصنوعى براى ساختن اطلسى 
از سلول هاى مغز انسان استفاده مى كنند. به گزارش 
ايســنا و به نقل از آى اى، پيشــرفت ها در درك ما از 
بيمارى هــاى تخريب كننده عصبى ماننــد آلزايمر و 
پاركينســون قابل توجه بوده اســت، اما هنوز كامل 
نشده است. بنابراين نه تشخيص و نه اقدامات پزشكى 
فعلى كافى نيستند. براى تغيير اين موضوع، موسسه 
 (AWS)آلن براى علــوم مغز با خدمــات وب آمازون
براى ايجاد يك ســكوى دانش مغز همكارى مى كند. 
دانشــمندان موسســه آلن با كمك مالى مؤسســه 
ملى ســلامت و هوش مصنوعى و ابزارهاى يادگيرى 
ماشينى AWS، نقشــه اى از مغز براى پيشبرد درمان 
اختلالات مغزى با تركيب تحقيقات در ســطح سلولى ايجاد خواهند كرد. ادِ لين، پژوهشگر ارشد 
مؤسسه آلن مى گويد: با وجود سرمايه گذارى بسيار زياد، ما هنوز راه حلى براى اختلالات اصلى مغز 
پيدا نكرده ايم. ما غرق در اطلاعات هســتيم، اما متمركز يا تركيبى نيستند. اين گروه مى خواهد 
اولين نقشه مغزى را در نوع خود ايجاد كند كه بزرگترين پايگاه داده منبع باز از داده هاى سلول مغز 
در جهان باشــد. در بيانيه مطبوعاتى آن آمده است كه اين مجموعه داده هاى عظيمى را در مورد 
ســاختار و عملكرد مغز پستانداران جمع آورى و استانداردسازى خواهد كرد. اطلسى از سلول هاى 
مغز. اين نقشه بر اساس فناورى هاى ژنوميك تك سلولى خواهد بود. اين فناورى هاى جديد، ژن هاى 
درون سلول هاى مغز را اندازه گيرى مى كنند كه به دانشمندان كمك مى كند پيچيدگى سلولى مغز 

و عملكردهاى شناختى ارائه شده از طريق ژنها را بهتر درك كنند.

ساخت اطلس مغز انسان با كمك هوش مصنوعى
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السددوبارهژاویرامیخواهد
السد در تلاش است تا بار دیگر سکان هدایتش را به ژاوی بسپارد.به گزارش ایسنا، ژاوی هرناندس بعد از جدایی از بارسلونا هدایت هیچ تیمی را بر عهده نگرفته است. این 
در حالی است که او مشتریان دارد.رسانه های قطری از احتمال حضور دوباره ژاوی در السد خبر دادند و به نظر می رسد که سران این باشگاه قطری دوباره به همکاری با این 
سرمربی اسپانیایی علاقه دارند. محمد الکعبی، خبرنگار سرشناس قطری، نوشت: السد دوباره به جذب ژاوی علاقه دارد و در تلاش است تا این سرمربی اسپانیایی را به حضور 
دوباره در این تیم متقاعد کند.ژاوی به عنوان بازیکن چهار سال با پیراهن السد به میدان رفت. او سال ۲۰۱۹ از دنیای فوتبال خداحافظی کرد و بلافاصله هدایت السد را بر عهده 
گرفت و توانست با این تیم نتایج بسیار خوبی را کسب کند. پیشنهاد بارسلونا باعث شد تا ژاوی از السد جدا شود و هدایت آبی اناری ها را بر عهده بگیرد البته او روزهای خوبی 

را در تیم محبوبش سپری نکرد و در نهایت جای خود را به هانسی فلیک داد.
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